
وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی با اعلام اینکه 
برای اجرای طرح پزشــک خانواده در سال  آینده به 
۸۰ همت بودجه نیاز اســت، پرداخت ۱۰ همت به 
طرح دارویار، بهبود اضافه کاری پرستاران، بازگشت 
دانشــجویان به تحصیل و ارتقای شــغلی رزیدنت 
ها را از مهمتریــن اقدامات انجام شــده در ۱۰۰ روز 
نخست فعالیت دولت چهاردهم عنوان کرد. محمدرضا 
ظفرقندی وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی در 
آستانه ۱۰۰ روزگی دولتِ وفاق میهمان خبرگزاری 
جمهوری اسلامی بود و علاوه به پرسش های خبرنگار 
ایرنا درباره برنامه های این وزارتخانه برای ارتقای نظام 

سلامت پاسخ گفت.
وزیر بهداشت از ایرنا به عنوان رسانه ای ملی، با سابقه 
و مورد اعتماد یاد کــرد و با بیان اینکه عمومی کردن 
آموزش سلامت از اولویت های این وزارتخانه در دولت 
چهاردهم است، اظهار داشت: برای پرداختن موثر به 
مسائل اجتماعی همچون آلودگی هوا، استعمال سیگار، 
مصرف غذاهای ناایمن و آسیب زا و حوادث جاده ای 
نیاز داریم که رسانه ها به وزارت بهداشت کمک کنند.

وزیر بهداشت درباره اهتمام دولت چهاردهم و شخص 
رئیس جمهور به اجرای طرح پزشک خانواده اظهار 
داشت: برنامه پزشــک خانواده و نظام ارجاع که یکی 
از موارد اصلی سیاست های ابلاغی و محورهای اصلی 
برنامه هفتم و مورد توجه و تاکید آقای دکتر پزشکیان 
است، یکی از اصول ساختاری نظام بهداشت و درمان 
اســت. ظفرقندی تاکید کرد: بر اساس این طرح اگر 
بخواهیم نظام بهداشــت و درمان بر پایه یک اصولی 

حرکت کند، آن چیزی که مصوب قانون است، برنامه 
گسترش شبکه پزشکی خانواده و نظام ارجاع است.

وی با بیان اینکه این شیوه در برنامه های مختلف توسعه 
از چهارم تا ششم نیز دیده شده بود اما به دلایلی اجرا 
نشده است، اظهار داشت: آن چیزی که ما در این مدت 
نزدیک به سه ماه در حوزه بهداشت و درمان پیگیری 
کردیم، این بود که پیش نیازهای اجرایی آن را احصا 
کنیم. وزیر بهداشت از طرح پزشک خانواده به عنوان 
یک کار بزرگ و ملی یاد کرد که جهت گیری سیستم 
بهداشت و درمان را اصلاح می کند و از هدر رفتن نیروها 
و منابع و مسائل مالی پیشگیری می کند و بنابراین به 

یک کار کارشناسی دقیق نیاز دارد.
ظفرقندی با بیان اینکه اجرای این طرح به معنی پیاده 
سازی یک ساختار جدید در نظام بهداشت و سلامت 
کشور اســت، اظهار داشــت: در این سه ماه جلسات 
متعدد کارشناسی برگزار شده و شاید صدها ساعت 
جلسه برای آن گذاشته شده است که تکنیک و روشی 
را انتخاب کنیم که مقرون به صحت و صرفه باشــد و 

بتوانیم به موفقیت برسیم.
وی با بیان اینکه رئیس جمهور خــود در این عرصه 
صاحب نظر اســت، یکی از مباحث اصلی اجرای این 
طرح را پیش بینی منابع مورد نیاز اجرای آن برشمرد و 
گفت: اکنون که در فصل بودجه قرار داریم، باید منابع 
آن را در بودجه ۱۴۰۴ پیش بینی کنیم و امیدواریم با 
تامین این بودجه بتوانیم این حرکت را از ابتدای سال 

۱۴۰۴ عملیاتی کنیم.
وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی درباره منابع 

مورد نیاز برای اجرای طرح پزشک خانواده گفت: بر 
اساس محاسبات انجام شــده، برای اجرای این طرح 
در کل کشــور حدود ۸۰ هزار میلیارد تومان بودجه 
نیاز است که این ارقام به سازمان برنامه و بودجه کشور 
اعلام شده تا در بودجه سال آینده دیده شود. ظفرقندی 
ادامه داد: اگر این منابع در مجلس نیز تصویب و نهایی 
شود، می توانیم کار را به خوبی پیگیری و اجرایی کنیم.
از وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی درباره طرح 
دارویار سوال شد که وی در پاسخ اظهار داشت: هدف 
طرح دارویار حذف ارز ترجیحــی از بخش دارو بود 
تا از ما به التفاوت ریالی آن تــا ارز نیمایی به بیمه ها 
پرداخت شــود؛ یعنی به جای ارز ترجیحی )۴۲۰۰ 
تومانی( معادل ریالی و مابه التفاوت آن پرداخت شود 
تا از مشکلات ناشی از تخصیص ارز ترجیحی همچون 

ایجاد رانت و قاچاق دارو پیشگیری شود.
ظفرقندی ادامه داد: مشکلی که در اجرای طرح دارویار 
از ابتدای آن بوجود آمده، این اســت که مابه التفاوت 
ریالی به آن میزانی که محاسبه شده، تامین نشده است؛ 
به همین دلیل برای مثال امسال ۷۵ همت برای جبران 
آن پیش بینی شده اما تاکنون حداکثر ۳۰ همت تهیه 

و ابلاغ شده است.
وی در توضیح مشکلات ناشی از طرح دارویار اظهار 
داشت: تخصیص نیافتن منابع دارویار سبب می شود 
تا بیمارستان ها که مصرف  کننده نهایی دارو هستند، 
نتوانند پرداخت خود را به داروخانه ها درســت انجام 
دهند و از سوی دیگر بیمه هم نمی تواند مبلغ مورد نظر 

را به بیمارستان پرداخت کند.

وزیر آموزش و پرورش با اشاره به آسیب های روانی 
و عاطفی مصوبــه تأثیر قطعی معــدل در کنکور 
گفت: بنا بــود در نظام تعلیم و تربیــت بر رویکرد 
کاهــش اســترس دانش آمــوزان و خانواده های 
آن هــا تمرکــز کنیــم نــه آنکــه دانش آموزان 
 و اولیــا را بــا مشــکلات جــدی و اســترس زا 

مواجه کنیم.
به گزارش ایرنا، علیرضا کاظمی در جلسه شورای 
عالی آموزش پرورش اظهار داشــت: مصوبه تأثیر 
قطعی معدل در کنکــور، نظام آموزشــی را تک 
ساحتی و آموزش زده کرده اســت. وی با اشاره به 
آســیب های مصوبه تأثیر قطعی سوابق تحصیلی 
افزود: هدف غایی سند تحول، پرداختن به چندین 
ساحت بوده است و این مصوبه تنها به ساحت علمی 

معطوف است و باقی موارد را به حاشیه رانده است.
وزیر آموزش و پرورش ادامــه داد: بنا بود در نظام 
تعلیم و تربیت بر رویکرد کاهش اســترس دانش 
آموزان و خانواده های آن هــا تمرکز کنیم نه آنکه 
دانش آموزان و اولیاء را با مشکلات جدی و استرس زا 
مواجه کنیم. کاظمی کاهش شرکت در المپیادهای 
علمی را از دیگر مشــکلات این مصوبه دانست و با 
تأکید بر تحلیل فرآیندهای آموزشــی به صورت 
یک دوره ۱۰ ســاله گفت: باید بــه همه متغیرها 
جهت بررســی فرآیندهای علمی توجه داشــت. 

وی ریشــه مشــکلات در آموزش و پرورش را بی 
توجهی، کم توجهی و کوچک انگاری به نظام تعلیم 
و تربیت دانست و گفت: چرا هیچ گاه شورای عالی 
انقلاب فرهنگی ماده واحده ای جهت رشد بودجه 
آموزش و پرورش بــا ۱۶ میلیون دانــش آموز را 
نمی دهد؟ در حالی که سهم بودجه این وزارتخانه 
از دولت ۱۰ درصد است و در ســال ۹۲ نیز با ۱۲ 
 میلیون دانــش آموز ســهم مان روی همین عدد 

بوده است.
وزیر آموزش و پــرورش با انتقــاد از اینکه چرا در 
رتبه بندی دستگاه ها، وزارت آموزش و پرورش، رتبه 
هشتاد را در پرداخت حقوق دارد، یادآورشد: با این 
رویکرد هیچ گاه آموزش و پرورش رشد نخواهد کرد.

کاظمی بــا تأکید بــر اینکه این مصوبــه به ابعاد 
تربیتــی توجهــی نــدارد، اضافه کرد: در ســند 
تحول بــه دنبال تربیــت هســتیم. در حالی که 
این مصوبــه، نظام آموزشــی را تک ســاحتی و 
 آموزش زده کرده اســت و تفاوت ماهوی با ســند 

تحول دارد.
وی با بیان اینکه آموزش و پرورش در وسط میدان 
تنهاست و پشــتیبانی ها اندک است در حالی که 
ما نیازمند حمایت های میدانی هستیم وگرنه در 
اجرا تضعیف خواهیم شد، ادامه داد: در نهایت تابع 
تصمیمات شورای عالی انقلاب فرهنگی هستیم و 

به دلیل نگرانی ها و مطالبه عمومی به این موضوع 
ورود کرده ایم. غلامعلی حداد عادل عضو شــورای 
عالی آموزش و پرورش نیز درباره لغو مصوبه تاثیر 
قطعی معدل در کنکور گفت: منتفعان از کنکور بر 
لغو این مصوبه تأکید دارند و برخی با غوغا سالاری 
 سبب می شوند که مصوبات شورای انقلاب فرهنگی 

بر زمین بماند.
وی ادامه داد: اگر مدرســه تأثیرش را در پذیرفتن 
آموزش عالی بیشتر کند به عدالت آموزشی نزدیک تر 
خواهیم شد. حداد عادل با اشــاره به این که نباید 
اقدامی شود که تأثیر کنکور بر موفقیت دانشگاهی 
موثرتر واقع شود، افزود: پرداختن صرف به کنکور، 
عدالت آموزشی را زیر ســوال می برد. بهتر است با 
توسعه مدارس و کیفیت بخشی به آن در پی کوتاه 

کردن دست منتفعان از کنکور باشیم.
وی ادامه داد: مشــکل وضع فعلی این اســت که 
تســت زنی به دانش آموز قــدرت تفکر نمی دهد 
بنابرایــن نبایــد تأثیر قطعــی را لغو کــرد زیرا 
نمی توان تأثیر لغو این مصوبه را بر سایر متغیرها و 
ساحت های سند تحول موثر دانست. حداد عادل 
پیشــنهاد کرد در این زمینــه کارگروه تخصصی 
تشــکیل شــود تا با کار کارشناســی مسیرهای 
 متفــاوت در اجــرای هر چــه بهتر ایــن مصوبه

 بررسی شود.

رییس کمیسیون ســلامت و محیط زیست شورای 
شهر تهران با اشاره به این که پساب بهداشتی در اختیار 
شــهرداری قرار نمی گیرد، گفت: وزارت بهداشت و 
وزارت نیرو باید به این مساله توجه ویژه داشته باشند؛ 

چرا که سلامت مردم را تحت تاثیر قرار می دهد.
به گزارش ایسنا، حبیب کاشانی در دویست و هشتاد 
و پنجمین جلسه شورای شهر تهران در تذکر پیش از 
دستور خود با اشاره به روز جهانی معلولان اظهار کرد: 
نباید این روز را تبریک بگوییم و باید گرامیداشت آن 
را مدنظر داشته باشیم و مردم را برای مناسب سازی 
حرکت آن ها و اشتغال آن ها آگاه کنیم. باید گوشه ای 
از توانایی های معلولان نمایش داده شود و کمترین کار 
این است که صدا و سیما با همکاری سازمان بهزیستی 
اقدامات آن ها را به تصویر کشــد. مسئولان سازمان 
بهزیستی تلاش کنند و یک برنامه برای آگاه سازی 
مردم ترتیب دهند. وی درباره ریزش برگ های درختان 
در سطح شهر و بحث نظافت آن  گفت: اخیرا برگ های 
درختان نه تنها جمع نمی شود بلکه پاک بان ها آن را 
درون جوی آب هدایت می کنند. اگر این جمع نشود 
باعث گرفتگی انهار می شــود و از چیزی که قابلیت 

استفاده دارد، محروم می شویم.
در ادامه مهدی پیرهادی - رییس کمیسیون سلامت 
و محیط زیست شورای شهر تهران در تذکر پیش از 

دستور خود گفت: موضوع کمبود آب در تهران مساله 
بسیار مهمی است و متاسفانه میانگین بارش در سطح 
تهران کاهش و به کمتر از ۲۹۱ میلیمتر رسیده است 
که این یک هشدار جدی است و برای موضوع آب باید 
یک فکر جدی کرد. باید برای هوشمندسازی به منظور 
جلوگیری از هدررفت آب اقدام کنیم. در سال ۱۴۰۳ 
بیش از ۳۰۰۰ میلیارد تومان بودجه در این خصوص 
تصویب شده که اهتمام به این مساله را نشان می دهد. 
اقدامات لازم در شهرداری تهران و سازمان بوستان ها 
حال انجام اســت اما هنوز در برخــی از موارد عقب 
هستیم و نباید با تاخیر مواجه شویم. وی ادامه داد: در 
جریان های کوهستان های مشرف به شهر تهران ۱۳۴ 
میلیون متر مکعب آب در اختیار داریم که می توانیم 
بخشی از آن را برای آبیاری ها ذخیره سازی و استفاده 
کنیم. قنات ها و چشــمه ها ۲۷ میلیون متر مکعب، 
روان آب ها ۶۶ میلیون متر مکعب، منابع آب های زیر 
زمینی ۵۵۸ میلیون متر مکعب، جریان های انتقالی 
از ســطح های پنج گانه ۷۰۰ میلیــون متر مکعب و 
پساب های خروجی ۷۸۴ میلیون متر مکعب است که 

این پساب قابل توجه است.
وی همچنین گفت: اگر تغذیه های مصنوعی آبخوان ها 
توســط وزارت نیرو صورت نگیرد دچار فرونشست 
خواهیم شــد. از آقای چمران درخواست دارم درباره 

بحث فرونشست و تغذیه های مصنوعی اقدامات لازم 
را صورت دهیم تا جلوی فاجعه ای گرفته شود که در 

آینده ممکن است رخ دهد.
رییس کمیسیون سلامت و محیط زیست شورای شهر 
تهران اضافه کرد: به خاطر حفر چاه های عمیقی که در 
شهر و اطراف تهران زده شده از میزان برداشت آب در 
فضای سبز ۲۴ میلیون متر مکعب کاسته شده است؛ 
یعنی درختان ۲۴ میلیون متر مکعب آب کمتر دریافت 
می کنند و این در صورتی اســت که بهینه مصرف ما 
برای فضای سبز شــهر تهران باید ۲۲۵ میلیون متر 
مکعب باشد. حداقل نیاز کلی ۱۸۵ میلیون متر مکعب 
است اما نهایتا ۱۵۶ میلیون متر مکعب از آب استفاده 
می کنیم. وقتی آب کمتر مصرف می شــود با بحران 

مواجه می شویم و برخی درختان آفت می گیرند.
وی ادامه داد: انصافا بودجه خوبی اختصاص پیدا کرده 
اما کاری نیست که بشود در یک شب این مساله حل 
شود. پساب در اختیار شهرداری از استانداری استفاده 
می کنند که استاندارد پســاب شهری نیست. وزارت 
بهداشــت و وزارت نیرو باید به این مساله توجه ویژه 
داشته باشند که این پسابی که در اختیار شهرداری قرار 
می گیرد باید پساب بهداشتی با استاندارد لازم را داشته 
باشد. این موضوع به سلامت مردم ربط دارد و امیدوارم 

پیگیری لازم صورت بگیرد.

آسیب های تأثیر قطعی سوابق تحصیلی در کنکور۸۰ همت بودجه برای پزشک خانواده نیاز است

کمبود آب در تهران جدی است 
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408  واحد صنعتی احیا شد؛

دبیر کمیسیون اقتصادی مجلس گفت: بودجه 
۱۴۰۴، با تغییرات قابل توجه در سیاست های 
مالیاتی، رویکردی هدفمند برای کاهش فشار 
بر اقشــار آســیب پذیر و تقویت بخش مولد 
اقتصاد کشور اتخاذ کرده است. بودجه ۱۴۰۴ 
با هدف اصلاح ساختار مالیاتی کشور، کاهش 
فشار بر اقشار کم درآمد، و تقویت بخش تولید 
تدوین شــده اســت. در این لایحه، معافیت 
مالیاتی حقوق بگیران و مشاغل خرد به میزان 
۱۰۰ درصد افزایش یافته و ســقف معافیت 
حقوق به ۲۴ میلیون تومان در ماه رسیده است 
که نسبت به سال گذشته سه برابر نرخ تورم 
رشد داشته است. همچنین، معافیت مالیاتی 
مشاغل خرد از ۱۰۰ میلیون تومان در سال به 
۲۰۰ میلیون تومان افزایش یافته اســت. در 
بخش تولید نیز، نرخ مالیات از ۲۵ درصد به ۲۰ 

درصد کاهش یافته که گامی...

افزایش ظرفیت 
۱۰۱۰ واحد تولیدی

نگاه ویژه برنامه هفتم 
به توسعه مشاغل خانگی

مجلس مخالفتی 
با واردات بنزین ندارد

افزایش ۱۰۰ درصدی 
معافیت مالیاتی حقوق بگیران 
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ضرورت استفاده از هوش 
مصنوعی در کسب وکارها

مالیات تولید کاهش یافت

چتر حمایت مالیاتی  بر سر تولید
صفحه2

صفحه3 

تعیین  منابع  هدفمندی  یارانه ها
نمایندگان   مجلس   مصوب   کردند

نتایج مطالعــات مرکز اســتراتژی و تحول هوش 
مصنوعی شریف نشان می دهد ایران در حال از دست 
دادن سهم خود در کل مقالات هوش مصنوعی در 
مقایسه با ســـایر کشورهاست و تعداد پتنت های 
هوش مصنوعی ایران، چه از حیث مالکیت حقوقی 
و چه حقیقی، همانند ســایر حوزه هــای فناورانه 
وضعیت خوبــی ندارد و وجــود چالش هایی چون 
هزینه های  بالای  توسعه  محصولات  هوش  مصنوعی 
و مشکلات در دسترس بودن داده های لازم موجب 
شده گسترش و شروع پروژه های هوش مصنوعی 
در کشــور با کندی صورت گیرد. به گزارش ایسنا، 
گزارش تازه ای که توســط مرکز استراتژی و تحول 
هوش مصنوعی شریف منتشر شده است، وضعیت 
ایران در زمینه هوش مصنوعی را بررســی کرده و 
جایگاه کشور را در مقایســه با کشورهای منطقه و 
جهان تحلیل می کند. بر اساس این گزارش، ایران 
در ســال های اخیر با چالش هایی در زمینه تولید و 
کیفیت مقالات علمی هوش مصنوعی مواجه بوده 
است. در حالی که کشورمان در سال ۲۰۱۳ از لحاظ 
تولید مقالات هوش مصنوعی یکی از کشــورهای 
برتر منطقه بود، در سال ۲۰۲۳ به رتبه دوم پس از 
عربستان سعودی تنزل پیدا کرده و احتمال واگذاری 
این جایگاه به ترکیه طی سه سال آینده وجود دارد. 
یکی از یافته های کلیدی این گزارش، رشد محدود 
سرمایه گذاری ایران در حوزه هوش مصنوعی است. 
طبق آمار، تاکنون تنها حــدود ۱۰ میلیون دلار در 
این حوزه سرمایه گذاری شــده که ایران را در میان 
کشــورهای منطقه در پایین ترین سطح قرار داده 
اســت. علاوه بر این، کمبود نیروی کار متخصص و 
زیرساخت های مناسب از دیگر موانع گسترش هوش 
مصنوعی در کشور به شمار می روند. در حالی که تنها 
۱۷ درصد کسب وکارهای ایرانی از هوش مصنوعی 
 اســتفاده می کنند، این رقم نشان دهنده فاصله ای 

۷ ساله با میانگین جهانی است...

آگهي فراخوان ارزیابی کیفی مناقصه عمومي دو مرحله ای
نوبت اول  

پالایشگاه چهارم شرکت مجتمع گاز پارس جنوبي در نظر دارد اقلام مورد نیاز خود را با شــرایط ذیل بصورت برگزاری مناقصة عمومي دو مرحله ای از طریق سامانه 
تدارکات الکترونیکی دولت )سامانه ستاد( تامین نماید:

۲۰۰۳۰۹۶۷۸۳۰۰۰۰۷۷ شماره فراخوان در سامانه ستاد ایران
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اقتصاد2
ایران

رشد ســرعت تخصیص ارز 
صنایع در نیمه دوم سال

معــاون امــور صنایــع وزارت صنعــت، 
معــدن و تجــارت گفــت: بــرای توســعه 
صنایــع در وزارت صمــت برنامــه رشــد 
زمســتانی طراحی کردیم تــا بتوانیم عقب 
افتادگی هایــی کــه در 9 ماهه امســال در 
 حوزه تولیــد صنعتــی داشــتیم را جبران 

کنیم.
به گزارش ایرنا، »ابراهیم شــیخ« در بیست 
و چهارمین نمایشــگاه بیــن  المللی رنگ، 
رزین، پوشش  های صنعتی، مواد کامپوزیت 
و صنعت آبکاری اظهار داشــت: بخشــی از 
مشــکلات صنایع، تامین مالــی و تخصیص 
ارز اســت که این مباحث را در برنامه رشــد 
زمستانی پیگیری می کنیم. وی افزود: امروز 
در خصوص با تامین منابــع مالی بنگاه های 
صنعتی و همچنین مســاله تخصیص ارز با 
 یکی از بانــک های عامــل جلســه برگزار 

خواهیم کرد.
معاون امور صنایــع وزارت صنعت، معدن و 
تجارت ادامه داد: اکنون در مقایســه با نیمه 
نخست امسال، ســرعت تخصیص ارز بسیار 
بیشتر شده اســت و امیدواریم که بتوانیم با 
سرعت بیشتر نسبت به واردات ماشین آلات و 

مواد اولیه اقدام کنیم.
وی با اشــاره به مســاله انــرژی در صنایع، 
گفت: ناتــرازی انــرژی مشــکلات بزرگی 
را بــرای تولیــد صنایــع ایجــاد کــرده 
اســت و برنامــه  ما این اســت کــه حداقل 
قطعی هــای برق و گاز را داشــته باشــیم و 
 حداکثر فرصــت را برای توســعه صنایع به 

وجود بیاوریم.
شیخ با اشاره به برگزاری همزمان نمایشگاهی 
در چیــن در حــوزه صنعت، گفــت: تصور 
می کردم که با نمایشــگاه خیلــی پررونقی 
مواجه نباشیم، اما همه چیز فوق العاده منظم 
بود و با اینکه نخســتین روز و اولین ساعات 
برگزاری نمایشگاه است صنایع با انرژی زیاد 
حضور یافتند و فضایی حرفه ای بر نمایشگاه 

حاکم است.
معاون امــور صنایــع وزارت صنعت، معدن 
و تجارت بیان داشــت: برنامــه خاصی برای 
دانش بنیان هــا در ارتقای صنایــع داریم و 
مهمترین کار ما این اســت تــا دانش بنیان 
هــا را در زنجیــره تولیــد و ارزش آفرینی 
شرکت های بزرگ قرار بدهیم؛ از این طریق 
 هم شرکت های بزرگ را تقویت و هم زنجیره

 را توسعه می دهیم.
وی بــا بیان اینکــه صنعت پیشــرفت های 
خیلی خوبی داشــته اســت، ابراز امیدواری 
کرد که در ســال های آینده برنامه ریزی های 
خوبی برای دســتیابی به مواد اولیه و دانش 
در صنعت رنگ باشــیم و بتوانیم کشــور را 
بی نیاز کنیم. شــیخ گفت: هم اکنون هرچند 
صادرات نسبتاً خوبی به کشــورهای اطراف 
در این صنعــت داریــم، اما راضــی کننده 
نیســت و بایــد برنامه ریزی هــای لازم را 
 برای توســعه صادرات در این زمینه داشته

 باشیم.
به گزارش ایرنــا، بیســت و چهارمین دوره 
نمایشــگاه بین  المللی رنگ، رزین، پوشش  
هــای صنعتی، مــواد کامپوزیــت و صنعت 
آبکاری از سه شــنبه، ۱۳ آذر با حضور ۳۰۰ 
شــرکت داخلی و خارجــی در محل دائمی 
نمایشگاه های بین المللی تهران آغاز به کار 
کرد. در این دوره از نمایشــگاه، نمایندگانی 
از کشــورهای چیــن، آلمــان، ســوئیس، 
ایتالیــا، فرانســه، روســیه، امــارات، هند، 
 ژاپن، کــره جنوبی، تایوان و مالزی شــرکت

 دارند.

خبر

دبیر کمیسیون اقتصادی 
مجلــس گفــت: بودجه 
تغییــرات  بــا   ،۱۴۰۴
قابل توجه در سیاست های 
مالیاتی، رویکردی هدفمند 
برای کاهش فشار بر اقشار آســیب پذیر و تقویت 

بخش مولد اقتصاد کشور اتخاذ کرده است.
بودجه ۱۴۰۴ با هــدف اصلاح ســاختار مالیاتی 
کشور، کاهش فشار بر اقشــار کم درآمد، و تقویت 
بخش تولید تدوین شــده اســت. در این لایحه، 
معافیت مالیاتی حقوق بگیران و مشــاغل خرد به 
میزان ۱۰۰ درصد افزایش یافته و ســقف معافیت 
حقوق به ۲۴ میلیون تومان در ماه رسیده است که 
نسبت به سال گذشته سه برابر نرخ تورم رشد داشته 
اســت. همچنین، معافیت مالیاتی مشاغل خرد از 
۱۰۰ میلیون تومان در سال به ۲۰۰ میلیون تومان 
افزایش یافته است. در بخش تولید نیز، نرخ مالیات 
از ۲۵ درصد به ۲۰ درصد کاهش یافته که گامی در 

جهت حمایت از اقتصاد مولد محسوب می شود.
این تغییرات در حالی است که شناسایی و برخورد 
با فراریان مالیاتی و دانه درشــت ها، با اســتفاده از 
ابزار های هوشــمند مانند ساماندهی دستگاه های 
پوز و ســامانه املاک و اســکان، به عنوان یکی از 
محور های کلیدی بودجه ۱۴۰۴ مطرح شده است. 
همچنین، تداوم طرح نشــان دار کردن مالیات، با 
امکان مشــارکت مردم در تعیین محل هزینه کرد 
مالیات پرداختی، نشان دهنده رویکردی شفاف و 

مشارکت محور در نظام مالیاتی کشور است.
زهرا خدادادی، دبیر کمیسیون اقتصادی مجلس 
شورای اسلامی در گفت وگو با باشگاه خبرنگاران 
، ضمن تأکید بر اهمیت کاهش فشــار مالیاتی بر 
اقشار کم درآمد و مولد، عنوان کرد که این رویکرد 
علاوه بر تقویت تولید داخلی، می تواند زمینه ســاز 

افزایش اعتماد عمومی به نظام مالیاتی شــود. وی 
همچنین برخورد با فراریان مالیاتی و شفافیت در 
نحوه هزینه کرد مالیات را از اقدامات اساسی برای 
تحقق عدالت مالیاتی دانســت و بر ضرورت تداوم 
همکاری نزدیک مجلس و دولت برای اجرای موفق 

این سیاست ها تأکید کرد.
خدادادی بــا بیان اینکه  لایحــه بودجه ۱۴۰۴، با 
تغییــرات قابل توجــه در سیاســت های مالیاتی، 
رویکردی هدفمند برای کاهش فشــار بر اقشــار 
آســیب پذیر و تقویت بخش مولد اقتصاد کشــور 
اتخاذ کرده است گفت:این تغییرات، شامل افزایش 
معافیت مالیاتــی حقوق بگیران و مشــاغل خرد، 
کاهش مالیات تولید، تمرکز بر شناســایی فراریان 
مالیاتی و تداوم طرح نشان دار کردن مالیات، گامی 
در جهت تحقق عدالت مالیاتی و بهبود معیشــت 

مردم است.
وی ادامه داد: یکی از مهم ترین تغییرات این لایحه، 

افزایش ۱۰۰ درصدی معافیت مالیاتی حقوق بگیران 
و مشاغل خرد است. معافیت مالیاتی حقوق، که در 
سال گذشته سقف ماهانه آن ۱۲ میلیون تومان بود، 
در لایحه جدید به ۲۴ میلیون تومان افزایش یافته 
است. این افزایش نه تنها بار مالیاتی بر حقوق بگیران 
را کاهش می دهد، بلکه به طور مســتقیم به بهبود 

معیشت خانوار ها کمک می کند.
دبیر کمیســیون اقتصادی مجلــس توضیح داد: 
بسیاری از حقوق بگیران در دسته بندی درآمد های 
متوسط و پایین قرار دارند، این اقدام می تواند نقش 
موثری در افزایش قدرت خرید این قشر ایفا کند و 
به کاهش فشار اقتصادی کمک کند. همچنین، این 
سیاست در شــرایط تورمی فعلی اهمیت بیشتری 
پیدا می کند، زیرا ســطح افزایش معافیت ها بسیار 

بالاتر از نرخ تورم بوده است.
دبیر کمیســیون اقتصادی مجلس تاکید کرد: در 
بخش تولید، یکی دیگــر از اقدامات کلیدی دولت 

کاهش مالیات تولید از ۲۵ درصد به ۲۰ درصد است. 
این کاهش مالیاتی، که در راستای حمایت از بخش 
مولد اقتصاد صورت گرفته، باعث کاهش هزینه های 
عملیاتــی تولیدکنندگان و افزایــش توان رقابتی 
آنان می شود. تولیدکنندگان با کاهش هزینه های 
مالیاتی، می توانند منابع بیشــتری را به تحقیق و 
توسعه، ارتقای کیفیت محصولات، و ایجاد اشتغال 
اختصاص دهند. این سیاست همچنین در راستای 
افزایش سرمایه گذاری در بخش تولید و حرکت به 

سمت خودکفایی اقتصادی تدوین شده است.

وی با بیان اینکه  تمرکز ویژه بر شناسایی و برخورد 
با فراریــان مالیاتی نیز از دیگــر محور های لایحه 
بودجه ۱۴۰۴ است. بهره گیری از فناوری های نوین 
به شناســایی دقیق تر مودیان کلان کمک کرده و 
از فرار مالیاتی جلوگیــری می کند گفت: این اقدام 
عدالت مالیاتی را نیز تقویــت می کند. به این معنا 
که افرادی که درآمد های بالایــی دارند و پیش تر 
از پرداخت مالیات شــانه خالی می کردند، اکنون 

موظف به پرداخت سهم عادلانه خود هستند.

خدادادی اظهار کــرد: یکی دیگــر از بخش های 
قابل توجه این لایحه، تداوم طرح نشــان دار کردن 
مالیات اســت. در این طرح، مودیان می توانند نظر 
خود را درباره نحوه هزینه کرد مالیات پرداختی ارائه 
کنند. به عنوان مثال، مالیات ها می توانند بر اساس 
انتخاب مودیان، در پروژه های زیرساختی، آموزشی 
یا بهداشتی سرمایه گذاری شوند. این طرح، که بر 
مبنای شفافیت و جلب مشــارکت مردم طراحی 
شــده، به بهبود تعامل میان مردم و نظام مالیاتی 
کمک می کند و اعتماد عمومی را افزایش می دهد. 
افزون بر این، وقتی مردم بدانند که مالیات آنها در 
راستای توســعه کشــور و بهبود خدمات عمومی 
هزینه می شــود، انگیزه بیشــتری برای پرداخت 

مالیات خواهند داشت.

مالیات تولید کاهش یافت

چتر حمایت مالیاتی بر سر تولید

نایب رئیس کمیسیون تلفیق:
مجلس مخالفتی با واردات بنزین 

ندارد
در جریان بررســی  بندی از لایحه بودجه ۱۴۰۴ 
درباره واردات فرآورده هــای نفتی، رئیس و نایب 
رئیس کمیسیون تلفیق تاکید کردند که مجلس 
مخالفتی با واردات بنزین ندارد. به گزارش ایسنا، در 
جریان بررسی لایحه بودجه ۱۴۰۴ کل کشور، بند 
ت تبصره ۳ در بخش درآمدی لایحه بودجه درباره 
واردات فرآورده های نفتی مورد بررسی قرار گرفت.
در بند ت تبصره ۳ در بخش درآمدی آمده اســت: 
»به منظور تأمیــن فرآورده های نفتــی مورد نیاز 
کشور، به شرکت های دولتی تابعه ذی ربط  وزارت 
نفت اجازه داده می شود با رعایت اصل پنجاه و سوم 
)۵۳( قانون اساسی  جمهوری اسلامی ایران ضمن 
به کارگیری راهکارهای بهینه سازی و کاهش مصرف 
نسبت به واردات، خرید و تهاتر فرآورده های نفتی تا 

سقف ردیف های در نظر گرفته شده اقدام کنند.«
غلامرضا تاجگردون رئیس کمیســیون تلفیق با 
اشاره به صحبت های شب گذشته رئیس جمهور 
گفت: گزارش کمیسیون تلفیق نشان می دهد که 
مجلس افزایش قیمت بنزین و ممنوعیت واردات را 
تصویب نکرده است. اختلاف ما با متن پیشنهادی 

لایحه دولت تنها در کلمه »تهاتر« است.
وی توضیح داد: دولت در لایحه بودجه آورده بود که 
فرآورده های نفتی تهاتر شود یعنی اینکه مثلا نفت داده 
و بنزین وارد شود. رئیس کمیسیون تلفیق افزود: لایحه 
این اجازه را از مجلس می خواســت تا در یک سقفی 
بنزین وارد شود که ما با آن موافقیم و اختلاف نظرمان 

درباره تهاتر نفت با فرآورده های نفتی است.
تاجگردون تاکید کرد: وظیفه ما آرام بخشی در جامعه 
نه ایجاد تشــویش با رفتارهای شخصی یا انتشار 
اطلاعات نادرست است که نتیجه آن آشفتگی در 
بازار و نگرانی مردم می شــود. وی افزود: اینکه یک 
نماینده توئیتی بزند و آن توئیت را به رئیس جمهور 
نشان دهد و ایشــان هم واکنش نشان دهند، یک 
طرف ماجراســت و طرف دیگر گــزارش تلفیق و 
حرف های آقای زنگنه نایب رئیس کمیسیون تلفیق 
است که مجلس مخالفتی با واردات بنزین ندارد. 
محسن زنگنه نایب رئیس کمیسیون تلفیق لایحه 
بودجه ۱۴۰۴ نیز گفت: دولت موضوعی را در لایحه 
آورده که ربطی به مجلس ندارد. این اختیار دولت و 
شرکت نفت است که فرآورده های نفتی وارد کند و 
هیچ محدودیتی هم ندارد. ای کاش دولت این بند را 

در لایحه نمی آورد.
وی افزود: دولت توپ را در زمین مجلس انداخته 
اســت که اگر واردات فرآورده های نفتی را حذف 
کند بگوید که مجلس این کار را کرده است. این بند 
می گوید که دولت باید اجازه واردات فرآورده های 

نفتی داشته باشد و ما با آن مخالفتی نداریم.
زنگنه اضافه کرد: در این بین شاید دغدغه عده ای 
از نمایندگان این باشد که دولت هر چقدر بخواهد 
بنزین وارد کند لذا ما ردیف مشخصی در جداول 
بــرای واردات بنزین می گذاریــم. این ردیف هم 
مربوط به این است که اگر دولت بخواهد از منابع 
بودجه عمومی دست به واردات بنزین بزند چون 
استفاده از منابع شرکت ملی نفت برای واردات جزء 

اختیارات دولت به شمار می آید.
محمدباقر قالیباف رئیــس مجلس نیز بیان کرد: 
طبق برنامه پنجم دولت می تواند قیمت بنزین را 
به فوب خلیج فارس برساند و این قانون برقرار بوده 
و ربطی به مجلس ندارد. حالا اینکه کسی توئیت 
زده و طبق آن بحث شده و به قانون توجه نمی شود 

موضوع دیگری است؛ ما نباید به حاشیه ها برویم.
مجتبی یوسفی عضو هیات رئیسه مجلس نیز گفت 
که مجلس با هر گونه افزایش قیمت حامل های 
انرژی، بنزین و گازوئیل مخالف اســت اما دولت 
می تواند به هر میزان که نیاز دارد بنزین وارد کند. 
علی خزایی نماینده ورامین نیز بیان کرد: مجلس 
با گران شدن قیمت بنزین مخالف است ولی حاضر 
اســت به دولت کمک کند تا هر چقدر ارز برای 
واردات نیاز داشته باشد، در اختیار دولت قرار دهد.

علی بابایی کارنامی رئیس کمیســیون اجتماعی 
مجلس شورای اسلامی نیز در تذکری گفت: طبق 
قانون، بودجه باید شفاف باشد. نباید جلوی واردات 
بنزین را بگیریم و اگر جلوی آن را بگیریم بنزین گران 
خواهد شد. بنابراین نباید مردم جامعه را نگران کنیم.

وی گفت: تصویب بودجه باید پیامی مثبت به مردم 
برساند و مردم و فعالان اقتصادی را نگران نکند. 
امروز برای اینکه به اســتاندارد لازم در حکمرانی 
برسیم نیاز به کار کارشناسی داریم. نباید یک شبه و 
یک روزه به این برسیم که بنزین را گران کنیم یا نه؟
در نهایت نمایندگان مجلس با پیشــنهاد لایحه 
دولت و مصوبه کمیسیون تلفیق در بند ت تبصره 
۳ مخالفت کردند؛ یک اصلاحی در این بند تصویب 
شد که طبق آن سقفی برای واردات، خرید و تهاتر 

فرآورده های نفتی پیش بینی شد.

خبر
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معاون وزیر صمت گفت: در نیمه نخست امسال 
۴۰۸ واحــد صنعتی احیــا و ۷۵ واحد صنعتی 
نوسازی و بازسازی شد و همچنین ۱۰۱۰ واحد 
با افزایش ظرفیت مواجه شــدند. رضا انصاری 
مدیرعامل سازمان صنایع کوچک و شهرک های 
صنعتی ایــران در گفتگو با مهــر درباره میزان 
احیای واحدهای صنعتی در سال جاری اظهار 
کرد: در نیمه نخست امســال ۴۰۸ واحد راکد 
صنعتی در ۳۱ اســتان کشــور احیا شدند و به 

چرخه تولید بازگشتند.
وی افــزود: از مجموع واحدهای احیای شــده، 
۳۶9 واحد داخل شــهرک ها و نواحی صنعتی و 
۳9 واحد خارج از شــهرک ها و نواحی صنعتی 

بوده است.
انصاری تصریح کرد: این واحدها با اســتفاده از 
روش های مختلفی از جملــه تأمین مواد اولیه، 
رفع مشکل بازار، مشارکت با سرمایه گذار جدید 
برای تولید محصول جدید، اخذ تسهیلات و رفع 
مشکلات زیرساختی و در برخی مواقع واگذاری 
کامل واحد توسط مالک اصلی به سرمایه گذار، 
حل مشــکل اختلاف شــرکاء، ارتقا فناوری و 
بهینه کردن خط تولید، حل مشکلات حقوقی 
و واگذاری توسط بانک به ســرمایه گذار جدید 

احیا شدند.
وی درباره افزایش ظرفیت تولید واحدهای نیمه 
فعال هم گفت: در نیمه نخســت امسال ۱۰۱۰ 
واحد، با اســتفاده از روش هایی چون کمک به 
تأمین مواد اولیه، ارتقا فنــاوری و بهینه کردن 
خطوط تولید، تکمیل حلقه مفقوده زنجیره ارزش 
تولید و توسعه بازار محصولات تولیدی واحدها از 
طریق ساخت نشان تجاری با افزایش ظرفیت رو 

به رو شدند.
انصاری ادامه داد: همچنین اخذ اســتاندارهای 
لازم با رویکرد حضور در بازار سایر کشورها، ارائه 
خدمات مشاوره تخصصی جهت رفع مشکلات 
درون بنگاهی و توســعه روابط شــبکه ای بین 
بنگاه ها بر اســاس مدل های توسعه خوشه ای و 
توسعه نظام مبادلات پیمانکاری فرعی از دیگر 

روش های حمایتی ســازمان صنایع کوچک و 
شهرک های صنعتی ایران برای افزایش ظرفیت 

تولید واحدهای یاد شده است.
معاون وزیر صنعــت، معدن و تجــارت درباره 
نوســازی و بازســازی واحدهای صنعتی اظهار 
کرد: شناسایی واحدهای به بهره برداری رسیده 
مستقر در شهرک ها و نواحی صنعتی که بیش از 
۲۰ سال از زمان بهره برداری آنها گذشته است، 
به عنوان بخشی از واحدهای هدف برای اجرای 
طرح نوسازی و بازســازی در ۳۱ استان کشور 
در دســتور کار قرار گرفت که در نتیجه آن ۷۵ 
واحد صنعتی در ۶ ماهه اول امســال نوسازی و 

بازسازی شد.
به گفته انصاری، حمایت شــرکت شهرک های 
صنعتی اســتان ها برای نوســازی و بازسازی 
این واحدها به صورت ارائه تســهیلات از محل 
کمک های فنی و اعتباری و نوسازی و بازسازی 
صنایع داخلی تلفیقی با بانک توســعه تعاون، 
عارضه یابــی و ارائــه پروژه های بهبود توســط 
مشــاورین بخش خصوصی و کمــک به انتقال 
تکنولوژی از طریق فن بازارها بوده اســت. البته 
بخشــی از مبلغ قرارداد عارضه یابی را شــرکت 

شهرک های صنعتی ایران تأمین کرده است.
مدیرعامل سازمان صنایع کوچک و شهرک های 
صنعتی ایران ادامه داد: این حمایت ها از طریق 
تأمین زیرســاخت های لازم ماننــد برق و آب 
جهت نوسازی و بازسازی واحد و کمک به حل 
مشکلات واحدهای صنعتی متقاضی نوسازی و 
بازسازی از طریق ستاد تسهیل و استانداری ها 

بوده است.
وی افزود: یکی از نیازهــای واحدهای صنعتی 
برای بازسازی و نوسازی استفاده از ماشین آلات 
مکانیزه است و با توجه به اینکه برخی نوسازی 
ماشــین آلات به خاطر مکانیزه شــدن باعث 
افزایش مصرف شده بود شــرکت شهرک های 
صنعتی نســبت به تأمین برق مــورد نظر این 
واحدها در راســتای حمایت از آنها اقدام کرده 

است.

در برنامه هفتم توســعه جایگاه اشتغال خانگی 
و کسب و کارهای خانگی و کارگاه های کوچک 

مورد توجه ویژه قرار گرفته است.
به گزارش ایسنا، امروزه کسب و کارهای خانگی 
در کشورهای پیشرفته رونق بسیاری پیدا کرده 
تا آنجا که مشــاغل خانگی تــا ۲۳ درصد کل 
مشاغل این کشورها را شــامل می شود. از نگاه 
کارشناسان ایجاد اشــتغال، افزایش درآمدهای 
غیر نفتی، رونق بخشــیدن به صنایع دســتی، 
کاهش ناهنجاری های جامعه و پایداری مشاغل 
از جمله مزیتها و دســتاوردهای ایجاد مشاغل 

خانگی به شمار می رود.
در حال حاضر توجه به اشــتغال خانگی یکی از 
زیرمجموعه های حوزه تولید و کارآفرینی به شمار 
می رود که بیشتر افراد فعال در آن را زنان تشکیل 
می دهند. مشاغل خانگی از تنوع بالایی در ایجاد 
اشتغال، نوآوری در تولید و عرضه کالا و خدمات 
برخوردار است و این مساله باعث شده روز به روز 
بر تعداد علاقمندان و متقاضیان این شیوه کسب 

و کار افزوده شود.
در همین راستا، بهزاد ســام دلیری - مدیرکل 
تعاون ،کار و رفاه اجتماعی استان تهران از توجه 
و نگاه ویژه برنامه هفتم توسعه به ایجاد اشتغال 
و کسب و کارهای خانگی خبر داد. به گفته وی 
در ماده ۶ برنامه هفتم توسعه به  منظور توسعه 
اشــتغال به  ویژه اشــتغال های حاصل از ایجاد 
کسب وکارهای خرد و خانگی و کارگاه های خرد 
و کوچک با اولویت استقرار در مناطق محروم و 

روستایی تاکید ویژه ای شده است.
سام دلیری تاکید کرد: برای ایجاد یا توسعه کسب 
 و کارهای خرد و خانگــی و کارگاه های کوچک 
می توان با حرکت رو به جلو در دستیابی به برنامه 
توسعه هفتم در حوزه اشتغال عملکرد مطلوبی 

داشته باشیم.
از نگاه کارشناسان مشاغل خانگی موجب کاهش 
هزینه های تولید و مدیریت مصرف انرژی می شود 
و ضمن درآمدزایی برای خانوار، ورود زنان به بازار 
کار را تســهیل می کند. در حال حاضر کسب و 

کارهای خانگی در تمام کشورهای دنیا به عنوان 
یک الگوی موفق در حال پیاده سازی است و روز 
به روز به علاقمندان این شیوه کارآفرینی افزوده 

می شود.
برابر آمارها در ۱۵۰ کشــور دنیا قانون مشاغل 
خانگی وجود دارد و آمریکا، کانادا،  استرالیا،  چین 
و هند از جمله کشورهای پیشرو در حوزه مشاغل 

خانگی به شمار می روند.
هادی ابوی - فعال حوزه کار در تشــریح مزیت 
کســب و کارهــای خانگــی می گوید:یکی از 
مزیت های مشــاغل خانگی این است که میز و 
دفتر نمی خواهد و افراد با هزینه اندک می توانند 
برای خود کسب و کاری راه اندازی کنند و علاوه 
بر اشــتغالزایی و درآمدزایی در خانه، ســاعات 

بیشتری را در کنار خانواده سپری کنند.
وی کاهش هزینه های رفت و آمد و اجاره کارگاه 
را از دیگــر مزیتهای کســب و کارهای خانگی 
برشمرد و گفت: متقاضیان کسب و کار خانگی بر 
اساس توانمندی و مهارتی که دارند می توانند در 

منزل به انجام هر نوع فعالیت خانگی بپردازند.
شــیرینی پزی، صنایع دســتی، بافــت فرش، 
گل ســازی، تولید گیاهان دارویی و بسته بندی 
محصولات غذایی از جمله رشــته هایی اســت 
که ابوی بــه علاقمندان و متقاضیان کســب و 
کارهای خانگی پیشنهاد کرد. هم اکنون سقف 
وام قرض الحسنه برای صاحبان مشاغل خانگی 
مستقل ۱۵۰ میلیون تومان و صاحبان مشاغل 
خانگی پشتیبان )کارفرمایی( در ازای جذب و به 
کارگیری ۴۰ نفر تا ۴ میلیارد تومان با کارمزد ۴ 

درصد است.
با توجه به آنکه در کشــورهای توســعه یافته، 
مشــاغل خانگــی ســهم بســزایی در تولید 
ناخالص داخلی داشــته و از ارزش افزوده بالایی 
برخوردارند، فراهم کردن بستر فعالیت و تسهیل 
صدور مجوز راه اندازی کسب و کارهای خانگی 
برای متقاضیان اشــتغال خانگی می تواند یک 
گام مثبت و اثرگذار در تحقق این هدف و رونق 

مشاغل خانگی در کشور باشد.

ایسنا/خراســان رضوی ســخنگوی وزارت امور خارجه کشور گفت: 
ســازمان منطقه ای که بتواند از لحاظ ایجاد هنجارهــای جدید و از 
جهت بالفعل سازی ظرفیت های بالقوه کشورهای عضو فعالیت کند، 
در بهبود شرایط منطقه و بین المللی تاثیر دارد و به نوعی مقابله کردن 
با برخی روندهای یک جانبه گرایی اســت. اسماعیل بقایی در حاشیه 
بیست وهشتمین اجلاس کشورهای همکاری اقتصادی اکو که در هتل 
درویشی مشهد در حال برگزاری است، اظهار کرد: بیست وهشتمین 
اجلاس شورای وزیران خارجه ســازمان همکاری اقتصادی اکو اکنون 
در حال برگزاری است، دیروز نیز اجلاس کارشناسان ارشد برگزار شد. 
سازمان اکو متشکل از ۱۰ کشــور و یکی از قدیمی ترین سازمان های 
همگرایی اقتصادی است که در دهه ۴۰ شمســی ایجاد و در دهه ۸۰ 
تجدید شد. وی بیان کرد: ۱۰ کشــوری که عضویت دارند کشورهایی 

با ظرفیت های اقتصادی و تجاری هستند. این کشورها دارای قرابت و 
نزدیکی فرهنگی و مشــترکات مذهبی تاریخی اند و از این حیث فکر 
می کنیم هر تلاشی شایسته اســت برای تقویت مراودات و همکاری 

کشورهای عضو سازمان انجام شود.
سخنگوی وزارت امور خارجه کشورمان اضافه کرد: ایران در سال ۲۰۲۴ 
ریاست شورای وزیران را عهده دار بود و این اجلاس به نوعی جمع بندی 
اقدامات و تلاش های ایران در این یک ســال اســت و ســازماندهی و 
برنامه ریزی برای کارهایی که قرار است در سال آینده انجام شود. مجموعه 
اقدامات و برنامه هایی که این سازمان قرار است در طی ۵ یا ۱۰ سال  آینده 
انجام دهد، بررسی شد. امروز بیانیه پایانی داریم که دستورالعمل ادامه 
مسیر و کار سازمان همکاری اقتصادی در سال های آتی خواهد بود. بقایی 
در رابطه با تحولات خاورمیانه و تاثیر آن بر اکو بیان کرد: سازمان همکاری 

اقتصادی کار خود را انجام می دهد، این ســازمان بــا رویکرد و هدف 
اقتصادی و گسترش مراودات اقتصادی بین کشورهای عضو و تقویت 

رفاه و بهبود وضعیت اقتصادی مردمان خود فعالیت می کند.
وی افزود: هر سازمان منطقه ای که بتواند از لحاظ ایجاد هنجارهای جدید 
و از جهت بالفعل سازی ظرفیت های بالقوه کشورهای عضو فعالیت کند، 
در بهبود شرایط منطقه و بین المللی تاثیر دارد و به نوعی مقابله کردن با 

برخی روندهای یک جانبه گرایی است.
سخنگوی وزارت امور خارجه کشورمان گفت: سازمان همکاری اقتصادی 
با یک سابقه ۴ دهه ای فعالیت دارد و کشورهای عضو تصمیم می گیرند 
فارغ از بحث هایی که در ســطح بین المللی ممکن است مطرح شود، 
فعالیت کنند و طبیعی است کشورها می دانند خود را چگونه با شرایط 

جدید تطبیق دهند.

بقایی در رابطه به سفر اخیر عراقچی به ترکیه عنوان کرد: وزیر امور خارجه 
در جلسه ای در ترکیه شرکت داشتند و گفت وگوهای دکتر عراقچی با 
همتایان در سوریه و ترکیه بسیار مهم بود. از این جهت که به سوریه پیام 
خیلی روشن جمهوری اسلامی ایران مبنی بر حمایت قاطع ما از این 
کشور در برابر تروریسم ابلاغ شــد و از نزدیک آقای عراقچی در جریان 

آخرین تحولات میدانی قرار گرفتند.
وی اظهار کرد: در ترکیه صحبت های بسیار صریح و مهمی با وزیر خارجه 
این کشور انجام شد. این موضوع مهم است که همه کشورهای منطقه 
و همسایگان سوریه به این جمع بندی برسند که تروریسم یک بیماری 
مسری است و در هیچ نقطه ای متوقف نمی شود و در صورتی که کشورها 
همکاری و مشارکت برای مقابله با این معضل نکنند، قطعا همه کشورها 

از این ناحیه متاثر خواهند شد.

نگاه ویژه برنامه هفتم به توسعه مشاغل خانگی۴۰۸ واحد صنعتی احیا شد؛ افزایش ظرفیت ۱۰۱۰ واحد تولیدی

فعالیت های اکو در راستای مقابله با یک جانبه گرایی 
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وزیر میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری 
گفت:  با ۱۳۰ فروند هواپیما با میانگین سنی بالا، 
پاسخ گویی به ۱۵ میلیون گردشــگر امکان پذیر 

نیست.
به گزارش مهر، سید رضا صالحی امیری وزیر میراث 
فرهنگی، صنایع دســتی و گردشگری در نشست 
صبحانه کاری با فعالان اقتصادی در اتاق بازرگانی 
ایران گفت: اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی 
ایران، موتور توسعه در کشور است و امروز در شرایط 
سخت تحریم، بیش از هر زمان دیگری، اقتصاد کشور 

با کارآمدی اتاق بازرگانی ارتباط دارد.
صالحی امیری افــزود: ما در یک لــوپ تکرار قرار 
گرفته ایم؛ این تکرار برای ما و مردم آزاردهنده شده 
و نیازمند یک پارادایم شــیفت گفتمانی و تغییر 
استراتژی نسبت به شرایطی که در آن قرار داریم؛ 

هستیم.
او ادامه داد: اولین تغییر نگرش این است که نسبت 
دولت و بخش خصوصی شفاف تر بیان شود. ما این 
بحث را به تفصیل در گذشته داشته ایم. من معتقدم 
دولت باید از تصدی گری خارج شود و در عمل این 
رویه را تغییر دهد. دولت اگر وارد عرصه تصدی گری 
نشود، سیاست گذار خوبی خواهد بود و به وظیفه 
و نقش حمایت گری بازخواهد داشت. در ادامه به 
وظیفه اصلی خود یعنی نظارت ادامه خواهد داد. در 
این صورت دولت چابک خواهد بود وگرنه در مسیر 
توسعه دچار انحرافی خواهد شــد و الآن در همان 

مسیر هستیم.
وزیر میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری 
اظهار کرد: تلاش زیادی شــد تا مداخله دولت در 
حوزه خصوصی و در نهاد اتاق بازرگانی کمتر شود 

ولی هنوز تعریف شفافی ارائه نشده است.
صالحی امیری تصریح کرد: نگرش دوم اینکه باید 
تعریف روشــنی از مفهوم مطالبات جامعه داشته 
باشیم. جامعه در چند سطح مطالبه روشنی دارد. 

دوران گفتاردرمانی تمام شــده و باید واقعیت ها را 
مطرح کنیم. بحث ناترازی ها موضوع روز کشــور 
اســت. الآن در این حوزه باید بعد از چهار دهه به 
قطعیت برسیم. باید مشخص شود منافع مردم کدام 
است. بدون تعامل با همسایگان، کشورهای منطقه 
و دنیا قطار توسعه در ریل خود حرکت نخواهد کرد.

وی تأکید کرد: اجماع، انســجام و وفاق در بخش 
خصوصی و قوای سه گانه لازم است ولی هنوز منطق 
روشنی تعریف نشده است. این موارد بسیار بنیادی 
است. این ها موانع توســعه در ایران است. توسعه 
فقط در فولاد، پتروشیمی، نفت و گاز نیست؛ انسان 
توسعه یافته، جامعه توسعه یافته ایجاد می کند. برای 
رسیدن به سکوی توسعه نیازمند انسان توسعه یافته 

هستیم وگرنه جامعه توسعه نمی یابد.
وزیر میراث فرهنگی در ادامه به سه حوزه مرتبط با 
این وزارتخانه یعنی میراث فرهنگی، صنایع دستی و 
گردشگری اشاره کرد: در حوزه میراث فرهنگی نگاه 
حاکمیتی پررنگ است. میراث در ایران سه جایگاه 
بزرگ دارد: اول اینکه هویت ساز است، تبار و تاریخ 
این ملت را به رخ جهانیان می کشد. با داشتن ظرفیت 
بیش از یک میلیون اثر جایگاه بالایی دارد. با ثبت ۴۰ 

هزار اثر جهانی جز ۱۰ کشور اول جهانی هستیم.
صالحی امیــری اضافه کرد: این به معناســت که 
توانستیم در بازه ۱۸ ساله، بعد از انقلاب آثار خود را 
ثبت کنیم وگرنه الآن در جایگاه اول بودیم. ۵۰ اثر 
آماده ثبت داریم. میراث هم هویت است و هم عامل 
غرور و نشاط ملی. میراث یک امانت است که باید آنها 
را صیانت، مرمت و ثبت کنیم. هیچ کس حق ندارد 

در فرایند سازه ای دخالت کند.
وی با اشاره به حوزه گردشــگری گفت: در حوزه 
گردشگری اتاق ایران می تواند به وزارت کمک کند. 
آماده امضا تفاهم نامه هســتیم تا نقشه راه شفافی 
از بحث های عملیاتی برسیم. گردشگری در ایران 
ظرفیت بالایی دارد. اما الآن حالش خوب نیســت. 

ظرفیت گردشگری قدرت خیزش برای پیشرانی 
خیلی از حوزه هــا را دارد. با گردشــگری می توان 
اشتغال بالایی ایجاد کرد. مجموعه وسیعی از مشاغل 
را با خود درگیر می کنــد. حیات اجتماعی را رونق 
می دهد. جامعه را زنده می کند. جامعه دچار زیست 

جدیدی خواهد شد.
صالحی امیری اولین مســئله حوزه گردشگری را 
ضعف زیرساخت ها اعلام کرد و افزود: سوال اصلی 
این اســت که در پایان برنامه هفتم پیشرفت ۱۵ 
میلیون وارد ایران کنیم اما با کدام زیرساخت، باید 
این پروژه ها به نتیجه برسد. ۱۴۳۰ هتل در کشور 
ثبت شده که شرایط گردشگر ندارند. باید این موارد 

اصلاح شود.
وزیر میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری با 
بیان اینکه نیازمند استفاده از ظرفیت خدمات دهی 
بخش خصوصی در حوزه گردشگری هستیم، گفت: 
ما برای توسعه صنعت گردشگری، به ظرفیت های 
هواپیمایی بیشتر و فعالیت شرکت های هواپیمایی 
خارجــی در ایــران نیــاز داریم؛ چراکــه با ۱۳۰ 
 فروند هواپیما با میانگین ســنی بالا، پاسخ گویی 

به ۱۵ میلیون گردشگر امکان پذیر نیست.
صالحی امیری، وضعیت ناوگان زمینی کشــور را 
نیز برای پاســخ دادن به نیازهای موجود نامناسب 
دانست و افزود: امروز در حوزه گردشگری سلامت 
یک میلیون و ۲۰۰ هزار نفر گردشــگر داریم که بر 
اساس برنامه هفتم باید به ۲ میلیون نفر برسد. این 

مهم نیز زیرساخت های خاص خود را می طلبد.
وی اظهار کرد: مسئله اصلی برای جذب گردشگر، 
زیرساختی است و موضوع بعدی ایران هراسی است 
که به دلیل تبلیغات سو، توســط دشمنان، اتفاق 
می افتد. البته در چارچوب نظرسنجی های صورت 
گرفته ۸۵ درصد گردشگران خارجی بعد از بازدید 
از ایران معتقد بودند که ایران کشوری امن، جذاب 

و زیباست.

گردشگریبا۱۳۰فروندهواپیمایفعالتوسعهنمییابد
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نمایندگان مجلس در مصوبه ای ضمن تعیین منابع 
هدفمندســازی یارانه ها، جریمــه ای برای معوقات 
گازبهای ناشی از پرداخت پس از موعد تعیین کردند. 
به گزارش ایسنا، نمایندگان مجلس در جلسه علنی 
نوبت در ادامه بررسی جزییات لایحه بودجه ۱۴۰۴، 
جزء ۱ بند )ب( تبصره ۲ این لایحه را تصویب کردند و 
یک جزء آن را برای بررسی بیشتر به کمیسیون تلفیق 
ارجاع دادند. طبق این مصوبه، تمامی منابع حاصل از 
فروش صادرات و تهاتر یا معاوضه فرآورده های نفتی، 
فروش داخلی فرآورده های نفتی اصلی، گاز طبیعی 
ازجمله خوراک و سوخت پتروشــیمی ها و صنایع 
پس از کسر مالیات، عوارض و حقوق بیمه قانونی در 
موارد فروش داخلی، با روش زیر تحت عنوان منابع 
هدفمندسازی یارانه ها ذیل بودجه عمومی به تفکیک، 

وصول و ثبت می شود:
۱-۱- کلیه منابع حاصل از صــادرات فرآورده های 
نفتی این بند مستقیماً به حساب های معرفی شده 
بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران واریز و با نرخ روز 
بازار توافقی مورد تأیید بانک مرکزی تسعیر و به ردیف 

درآمدی خزانه داری کل کشور واریز می شود.
۲-۱- کلیه منابع حاصل از فروش داخلی فرآورده های 
نفتی موضوع این بند به ردیف درآمدی نزد خزانه داری 
کل کشور واریز می شــود. در اجرای قانون هدفمند 

کردن یارانه ها نرخ ســوخت جِت تحویلی به ناوگان 
هوایی داخلی حداقل ســی درصد )۳۰درصد( نرخ 
خرید سوخت از پالایشگاه ها در سال ۱۴۰۴تعیین 

می شود.
۴-۱- کلیه منابع حاصل از فروش داخلی گاز طبیعی 
به ردیف واریز می شــود، روش محاسبه نرخ خوراک و 
سوخت گاز طبیعی به صنایع در سال ۱۴۰۴ مشابه سال 
۱۴۰۳ می باشد. منابع حاصل از مالیات بر ارزش افزوده 
بابت فروش داخلی گاز طبیعی سهم دولت مستقیماً به 
ردیف درآمدی واریز و بر اساس تخصیص سازمان هزینه 
می شود. برای معوقات گازبها ناشی از پرداخت پس از 
موعد، مشابه نرخ جریمه ماده )۱۹۰( قانون مالیاتهای 

مستقیم محاسبه و از بدهکاران أخذ می گردد.
۵-۱- منابع حاصل از فروش داخلی میعانات گازی به 
پتروشیمی ها به ردیف و خالص منابع حاصل از اجرای 
بند )ک( ماده )۱( قانــون الحاق برخی مواد به قانون 
تنظیم بخشــی از مقررات مالی دولت )۲( در یازده 
 ماه در ماه دوازدهم تسویه و به ردیف واریز می شود. 
همچنین بند ۱-۳ به کمیسیون تلفیق ارجاع شد که 
در آن آمده است: »مابه التفاوت قیمت بنزین از سال 
۱۳۹۸، مشــمول عوارض و مالیات و سهم چهارده و 
نیم درصد )۱۴.۵درصد(شــرکت ملــی نفت ایران 

نمی شود.«

مرکز آمار در جدیدترین گزارش خود رشد اقتصادی 
ایران را در شــش ماهه نخست امســال، ۴ درصد با 
احتساب نفت و ۲.۶ درصد بدون احتساب نفت اعلام 
کرد. به گزارش مهر، مرکز آمار ایــران اعلام کرد در 
شش ماهه اول سال ۱۴۰۳ رشته فعالیت های گروه 
کشاورزی ۲.۹ درصد، گروه صنایع و معادن ۵.۳ درصد 
)شامل: استخراج نفت خام و گازطبیعی ۸.۸، سایر 
معادن ۱.۵، صنعت ۱.۳، توزیــع گاز طبیعی ۱۵.۲، 
تأمین آب و برق ۲.۳ و ساختمان ۰.۳ درصد( و گروه 
خدمات ۲.۵ درصد نسبت به شــش ماهه اول سال 

۱۴۰۲، رشد داشته است.

بر اســاس آخرین نتایج حســاب های ملی فصلی، 
محصول ناخالص داخلی )GDP( به قیمت ثابت سال 
۱۴۰۰ در شش ماهه اول سال ۱۴۰۳ به رقم ۵۰,۶۹۱ 
هزار میلیارد ریال با نفت و ۳۸,۳۷۴ هزار میلیارد ریال 
بدون احتساب نفت رسیده اســت، در حالیکه رقم 
مذکور در مدت مشابه سال قبل با نفت ۴۸,۷۲۷ هزار 
میلیارد ریال و بدون نفت ۳۷,۴۰۵ هزار میلیارد ریال 
بوده که نشان از رشد ۴.۰ درصدی محصول ناخالص 
داخلی با نفت )به قیمت پایه( و ۲.۶ درصدی محصول 
ناخالص داخلی بدون نفت )به قیمت پایه( در شش 

ماهه اول سال ۱۴۰۳ دارد.

عضو کمیسیون تلفیق لایحه بودجه ۱۴۰۱، مولد 
سازی را اقدامی مثبت ارزیابی کرد و گفت: امسال 
تاکید بیشتری روی اجرای قانون مولدسازی وجود 
دارد و برای تحقق بهتر، نظــارت نمایندگان هم 

وجود خواهد داشت.
عبدالوحید فیاضی عضو کمیسیون تلفیق لایحه 
بودجه ۱۴۰۴ در گفتگو با مهــر در رابطه با آثار 
مثبت و الــزام آور مولدســازی دارایی های مازاد 
دولت، بیان کرد: مولد سازی سال گذشته کامل 
اجرا نشــده بود و فکر می کنم فقط حدود ۶ هزار 
میلیارد تومان دارایی از این طریق محقق شــده 
باشد؛ در حالی که ســرمایه دولت خیلی بیشتر 

از این است.

وی تاکید کرد: تاکید مجلس هم همین است که 
دولت می تواند درآمد بیشتری از دارایی های خود 
به دست بیاورد. رئیس مجلس شورای اسلامی نیز 
در جلسه اخیر خود با دولت به این موضوع تاکید 
کرد و حتی در جلسه مشــترک با قوه قضائیه نیز 
به لزوم این اقدام اشــاره کرد؛ یعنی قوه قضائیه 
هم به سمت مولد ســازی برود تا مشکلات مردم 
حل شــود. این نماینده مجلس شورای اسلامی 
مولد سازی را اقدامی خوب و مثبت ارزیابی کرد 
و گفت: بــه کار انداختن دارایی هــای غیرقابل 
اســتفاده دولت و تبدیل آن به پروژه های جدید 
بهترین اقدامی اســت که می تواند در این زمینه 
صورت بگیــرد. تکمیل پروژه هــای نیمه تمام و 

تبدیل آنها به سرمایه های قابل استفاده به تأمین 
 درآمدهای قابــل توجهی بــرای دولت منتهی 

خواهد شد.
فیاضی اظهار کرد: به نظر می رســد ترس و عدم 
جرأت مدیران تا کنون مانع از اجرای صحیح قانون 
مولد سازی بوده است. برای تحقق این امر، قانون 
لازم وجود دارد اما در اجرا با مشکل مواجه است و 

مجریان از آن امتناع می کنند.
وی در پایان گفت: صرف نظر از آنچه تاکنون اتفاق 
افتاده است، امســال تاکید بیشتری روی اجرای 
قانون مولدســازی وجود دارد و برای تحقق بهتر 
این قانون، نظارت نماینــدگان هم در این زمینه 

وجود خواهد داشت.

رئیس اتاق ایران با اشــاره 
بــه اینکه ایــران در حوزه 
صنایع دستی، بعد از هند و 
چین، سرآمد جهان است، 
گفت: باوجودایــن، رتبه 
ایران در صادرات صنایع دســتی ۳۱ است که هیچ 

مناسبتی با ظرفیت ها ندارد.
به گزارش تســنیم، صمد حســن زاده رئیس اتاق 
بازرگانــی، صنایع، معــادن و کشــاورزی ایران 
گفت: ایران نســبت به ظرفیت های خود در حوزه 
گردشگری سلامت، هنر-صنعت فرش و صادرات 
صنایع دســتی بی توجه اســت درحالی که امروز، 
گردشگری یکی از ارکان رشد اقتصادی بسیاری از 

کشورها محسوب می شود.
حســن زاده در نشســت صبحانــه کاری فعالان 
اقتصادی با وزیر میراث فرهنگی، صنایع دســتی 
و گردشــگری در اتاق ایران، با اشــاره به امکانات 

و ظرفیت هایــی که در حــوزه صنایع دســتی و 
گردشگری داریم، افزود: متأســفانه نتوانستیم از 
این ظرفیت ها، بهره مناســبی ببریم. فرش ایران 
قدمت تاریخی دارد و همواره ایــران را با نام فرش 
 می شــناختند؛ اما از این بخش نیز نتوانســتیم، 

بهره لازم را ببریم.
او با بیان اینکه حدود ۲,۵ میلیون نفر از هنر صنعت 
فرش ارتزاق می کنند، تصریح کرد: از ۴۰۰ رشــته 
صنایع دستی شناخته شــده در دنیا، ۳۰۰ رشته 
آن در ایران ثبت شــده و بعد از هند و چین، ایران 
در حوزه صنایع دستی سرآمد اســت؛ اما در حوزه 
صادرات صنایع دستی رتبه ایران ۳۱ اعلام می شود 

که با ظرفیت های موجود، هماهنگ نیست.
او به گردشگری سلامت اشــاره کرد و افزود: ایران 
در بخش گردشــگری ســلامت نیز ظرفیت های 
بالایی دارد، هرچند به دلیل برخی بی توجهی ها و 
بی دقتی ها از این ظرفیت، غافل هستیم. در همین 
شرایط ترکیه توانسته با برنامه ریزی های دقیق در 
حوزه گردشگری سلامت رشد خوبی را تجربه کند.

در بخش دیگر این نشست، احد عظیم زاده، رئیس 
کمیسیون گردشــگری اتاق ایران، از وزیر میراث 
فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی درباره امکاناتی 
سؤال کرد که قرار اســت با تکیه بر این امکانات، بر 
اساس برنامه هفتم پیشرفت ۱۵ میلیون گردشگر 
وارد کشور شود و آیا در ایران چنینی امکاناتی برای 

جذب توریسم و گردشگر وجود دارد؟
عظیم زاده گفــت: بانک ها در ایــران بنگاه داری 
می کند. بانک هــا ۹۵ درصــد منابع خــود را به 
شــرکت های خــود می دهنــد و البتــه الآن این 
موضوع ممنوع شده و نتیجه این است که بانک به 
شرکت های تسهیلات نمی دهند و به صورت متناظر 

عمل می کنند.
او ادامه داد: اگر همین امروز توافق صورت گیرد و ۱۵ 
میلیون گردشگر وارد کشور شود؛ این گردشگرها 
از کدام هتــل، ایرلاین، هتل هــا و غذاخوری ها و 
سرویس بهداشــتی ها و اتوبوس ها استفاده خواهد 
کرد؟ توریست امکانات می خواهد و امروز باید کار 
را شــروع کنیم. این کار با صلاحدید وزیر میراث 

فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی ممکن است.
به گفته عظیم زاده اگر دولت بودجه نداشته باشد، 
چگونه می توان زیرساخت ایجاد کرد؟ درخواست 
ما این اســت که برای گردشگری کشور دستورات 

ویژه صادر شود.
شهاب علی عرب، نایب رئیس کمیسیون گردشگری 
اتاق ایران جذب گردشگر توسط کشورهای همسایه 
ایران را موردتوجه قرار داد و گفت: در حوزه پذیرش 
گردشــگر، ســطح اختلاف ایران با دیگر کشورها 
حتی کشــورهای همسایه بالاســت. برای تحقق 
برنامه هفتم و رســیدن به ۱۵ میلیون گردشــگر 
باید سیاســت های کلان را اصلاح کنیم. متأسفانه 
در بهار ۱۴۰۳ به نســبت بهــار ۱۴۰۲ بالغ بر ۹۵ 
درصد ورودی گردشــگر به ایــران از عراق کاهش 
 پیدا کرده است. این اعداد بر اساس مرکز آمار اعلام

 شده است.
در واکنش به این آمار، وزیر میراث فرهنگی گفت: 
آمارها باید دقیق و معتبر باشــد. چنین اطلاعاتی 
درباره عراق در اختیار وزارتخانه قرار نگرفته است. 
امروز در مذاکراتی که با طرف عراقی داشتیم روی 
رسیدن به ۵ میلیون گردشــگر به توافق رسیدیم. 
وزارتخانه به طور دقیق اطلاعات مربوط به ورودی ها 
و خروجی هــای گردشــگران را مطالعه می کند و 
چنین آمــاری به ویژه درباره گردشــگران عراقی، 

صحت ندارد.

News kasbokar@gmail.com

رتبه ۳۱ ایران در صادرات صنایع دستی جهان

زیرساخت ها حوزه گردشگری تقویت شود
نمایندگان مجلس مصوب کردند

تعیینمنابعهدفمندییارانهها

مرکز آمار اعلام کرد:

رشداقتصادیبانفت۴درصدشد

اجرایمولدسازیداراییهایدولتباجدیتپیگیریمیشود
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فناوری و 
اطلاعات

اتصال بیش از ۱۵۰ روستا به شبکه فیبرنوری روستایی
در مدت ۱۰۰ روز نخست فعالیت دولت چهاردهم، مردم ۶۹۹ روستا در کشور به 
شبکه ملی اطلاعات و اینترنت پرسرعت دسترسی پیدا کردند و بیش از ۱۵۰ روستا 

نیز به شبکه فیبرنوری متصل شدند.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دولت، نیک محمد بلوچ زهی، مجری طرح توسعه 
ارتباطات روستایی در گزارشــی از فعالیت این حوزه در ۱۰۰ روز نخست فعالیت 
دولت چهاردهم گفت: در این مدت بر اساس برنامه ریزی و اقدامات صورت گرفته 

دسترسی پرسرعت ۶۹۹ روستای سطح کشور به شبکه ملی اطلاعات ایجاد شد.
وی با اشاره به اینکه ۴۱۸ کیلومتر فیبرنوری روستایی نیز در این مدت در سطح ۱۰ 
استان کشور مورد بهره برداری قرار گرفته است، افزود: بیشترین روستاهای توسعه 

داده شده با ۹۴ روستا در استان کرمان قرار دارد.
بلوچ زهی با بیان اینکه در ۹ استان بیشــتر از ۳۰ روستا اتصال به شبکه ارتباطی 
برقرار شد، خاطرنشان کرد: این درحالیســت که بیشتر روستاهای بدون ارتباط 
در مناطق صعب العبور و دورافتاده قرار دارند و فرآینــد برقراری ارتباط و ایجاد 

دسترسی به اینترنت در آنها بسیار سخت و پرهزینه است.
مجری طرح توســعه ارتباطات روســتایی همچنین در مورد میــزان فیبرنوری 
روستایی احداث شــده در مدت ۱۰۰ روز فعالیت دولت چهاردهم گفت: در ۱۰ 
استان، عملیات بهره برداری فیبرنوری روستایی اتفاق افتاده است که استان گیلان 
با زیربار بردن ۱۵۲ کیلومتر بیشترین ســهم را از فیبرنوری زیربار رفته در حوزه 

روستایی را به خود اختصاص داده است.

درخواســت وزارت بهداشــت از رئیس جمهور برای 
دسترسی به پایگاه های علمی

معاون تحقیقات وزارت بهداشت با اشاره به مشکل دسترسی به پایگاه های علمی 
گفت: امیدواریم بتوانیم از رئیس جمهور کمک بگیریم که دسترســی به منابع 
الکترونیک و پایگاه های علمی را متصل کنیم. به گزارش مهر، پژوهشگران برای 
اطلاع از آخرین دستاوردهای علمی در دیگر مراکز علمی دنیا نیازمند دسترسی 
به پایگاه های علمی بین المللی هستند و دانشگاه ها باید از طریق خرید اشتراک 
امکان دسترسی به این پایگاه ها را فراهم کنند. با این وجود دسترسی دانشگاه ها 
به پایگاه های علمی بین المللی به دلیل بدهی انباشته با مشکل مواجه شده بود. 
دانشگاه های وزارت علوم از طریق مکاتبات و رایزنی هایی انجام شده توسط ایرانداک 
به عنوان شــورای تأمین منابع علمی کشور با پرداخت بخشــی از بدهی خود به 
پایگاه های اطلاعاتی، توانستند اشتراک یک ساله این پایگاه ها را خریداری کنند؛ 
ولی مشکل دسترسی دانشگاه های علوم پزشکی به این پایگاه ها هنوز پابرجاست.

دکتر شاهین آخوندزاده در مورد دسترسی دانشگاه های علوم پزشکی به پایگاه های 
اطلاعاتی علمی بین المللی گفت: در وزارت علوم از دوره قبل در مورد این موضوع 
اقدامات خوبی انجام شــد که الان به بار نشســته اســت و وزارت علوم توانسته 
بدهی های خود را به پایگاه های اطلاعاتی پرداخت کند ولی در وزارت بهداشت در 
این زمینه اقدامی نشد. وی افزود: ما از سازمان برنامه و بودجه درخواست کردیم که 
بودجه لازم برای این موضوع را در اعتبارات وزارت بهداشت در نظر بگیرند. اگر این 
موضوع محقق شود، می توانیم بخشی از بدهی به پایگاه های اطلاعاتی را تسویه و 

دسترسی را به پایگاه های اطلاعاتی را فراهم کنیم.
معاون وزیر بهداشــت اظهار کرد: ما نهایت تلاش خودمــان را می کنیم تا برای 
دسترســی از هر جا بتوانیم کمک بگیریم. در حال حاضر نامه ای از طرف وزارت 
بهداشت به ســازمان برنامه و بودجه برای درنظر گرفتن ردیف بودجه مشخص 

اشتراک پایگاه های اطلاعاتی ارسال شده است.
وی با اشــاره به راهکار دولت یازدهــم و دوازدهم برای پرداخت حق اشــتراک 
پایگاه های علمی گفت: راهکار ما این بود کــه از یک درصد منابع مالی که وزارت 
بهداشت به پژوهش اختصاص می داد، بخشــی را برای تهیه اشتراک پایگاه های 
استنادی اختصاص می دادیم ولی بعدها این پرداخت متوقف و بدهی ایجاد شد. 

امیدواریم از هر راهی که ممکن است بتوانیم این بدهی را پرداخت کنیم.
آخوندزاده در پاســخ به این ســوال که آیا مکاتبه ای با ایرانداک به عنوان شورای 
تأمین منابع علمی کشــور در این زمینه انجام شده اســت یا خیر؛ گفت: یکی از 
راه ها می تواند این موضوع باشد. من معتقدم که معاونت علمی ریاست جمهوری 
که حدود ۱۵ تا ۲۰ سال پیش در این زمینه فعالیت داشت، از طریق تشکیل یک 
کنسرسیوم ملی بتواند منابع پایگاه های استنادی را برای کل کشور تهیه کند. با 
توجه به این که معاونت علمی و فناوری از نظر اعتبارات پژوهشی وضعیت خوبی 

دارد و می تواند این کار را انجام دهد.
وی افزود: امیدواریم بتوانیم از رئیس جمهور کمک بگیریم که دسترسی به منابع 
الکترونیک، کتب و پایگاه های استنادی را متصل کنیم چراکه این موضوع قطعاً در 

رشد و شکوفایی علوم پزشکی کشور نقش دارد.

رشد فناوری در زمان مدیریت »روستاآزاد« درخشان و 
محسوس بود

معاون علمی رئیس جمهور گفت: دورانی که دکتر روستاآزاد در دانشگاه شریف 
چه به عنوان رئیس و چه به عنوان معاون پژوهشی مدیریت داشتند، رشد فناوری 

بسیار درخشان و محسوس بود. 
حسین افشین در گفتگو با مهر، درباره اهمیت برگزاری اولین دوره جایزه حکمرانی 
و فناوری روســتاآزاد اظهار کرد: ما به دنبال این هســتیم کــه جایزه حکمرانی 
روستاآزاد جریان ساز باشد. ما در این دوره افرادی را که در حکمرانی خوب موثر 
بودند را پیدا کردیم. در این جایزه بیشــتر به دنبال این هستیم که پیشرو باشیم 
نه پیرو و دنباله رو. مرحوم روستاآزاد روحیه جریان سازی داشتند، جریان سازی 
یعنی ما یک سری عناوینی را مشخص کنیم و افراد در محورهای مشخص شده به 

حکمرانی خوب کمک کنند.
معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور درباره عوامل موثر در 
حکمرانی خوب توضیح داد و افزود: کارآمدی دولت شاخصی برای حکمرانی خوب 
است. پاسخگو بودن مسئولین به مردم، شفافیت، مبارزه با فساد و حاکمیت مبتنی 
بر قانون از دیگر پارامترهای حکمرانی خوبی است. حال سوال مطرح می شود که 

چگونه باید به مردم پاسخگو باشیم؟ با فناوری.
وی با اشاره به ابعاد شــخصیتی و مدیریتی دکتر رضاروستا آزاد گفت: ایشان هم 
معاون پژوهشی دانشگاه شریف و در یک بازه زمانی دیگر رئیس دانشگاه بودند. از 
روسای دانشگاه شریف می توان با یک عنوان و سبک مدیریتی مشخص یاد کرد 
و دوره ریاست دکتر روستاآزاد در دانشگاه شریف، دوره رشد و توسعه فناوری بود.

افشین ادامه داد: مرحوم روستاآزاد فردی بسیار دونده و پیگیر بودند و اهل گوشه 
گیری هم نبودند. دورانی که ایشان در دانشگاه شریف چه به عنوان رئیس و چه به 
عنوان معاون پژوهشی مدیریت داشتند، رشد فناوری در دانشگاه بسیار درخشان و 
محسوس بود. معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور در حاشیه 
مراسم اولین دوره جایزه حکمرانی روستاآزاد در پاسخ به این سؤال که آیا قرار است 
جایزه روستاآزاد همانند جایزه مصطفی)ص( شود، گفت: خیر، چنین رویکردی 
وجود ندارد. ممکن است به عنوان الگو از این جایزه الهام گرفته باشد، ولی هر دو 

جایزه روستا آزاد و جایزه مصطفی )ص( دارای چارچوب های متفاوتی هستند.
وی همچنین در خصوص ادغام این جوایز برای برگزاری بهتر آنها گفت: تعریف این 
دو جایزه متفاوت است و این جوایز را نمی توان با یکدیگر ادغام کرد. اجازه بدهید 
یکی دو دوره جایزه روستاآزاد برگزار شود و اگر امکان پذیر بود، تدبیری برای آن 

اندیشیده خواهد شد.

اخبار

نتایج مطالعات مرکز استراتژی 
و تحول هوش مصنوعی شریف 
نشــان می دهد ایران در حال 
از دست دادن ســهم خود در 
کل مقالات هــوش مصنوعی 
در مقایسه با ســـایر کشورهاســت و تعداد پتنت های 
هوش مصنوعی ایران، چه از حیث مالکیت حقوقی و چه 
حقیقی، همانند سایر حوزه های فناورانه وضعیت خوبی 
ندارد و وجود چالش هایی چون هزینه های  بالای  توسعه  
محصولات  هوش  مصنوعی و مشکلات در دسترس بودن 
داده های لازم موجب شده گسترش و شروع پروژه های 

هوش مصنوعی در کشور با کندی صورت گیرد.
به گزارش ایسنا، گزارش تازه ای که توسط مرکز استراتژی 
و تحول هوش مصنوعی شریف منتشر شده است، وضعیت 
ایران در زمینه هوش مصنوعی را بررسی کرده و جایگاه کشور 

را در مقایسه با کشورهای منطقه و جهان تحلیل می کند.
بر اســاس این گــزارش، ایــران در ســال های اخیر با 
چالش هایی در زمینه تولید و کیفیت مقالات علمی هوش 
مصنوعی مواجه بوده است. در حالی که کشورمان در سال 
۲۰۱۳ از لحاظ تولید مقالات هــوش مصنوعی یکی از 
کشورهای برتر منطقه بود، در سال ۲۰۲۳ به رتبه دوم پس 
از عربستان سعودی تنزل پیدا کرده و احتمال واگذاری 

این جایگاه به ترکیه طی سه سال آینده وجود دارد.
یکی از یافته هــای کلیدی این گزارش، رشــد محدود 
سرمایه گذاری ایران در حوزه هوش مصنوعی است. طبق 
آمار، تاکنون تنها حدود ۱۰ میلیــون دلار در این حوزه 
سرمایه گذاری شده که ایران را در میان کشورهای منطقه 
در پایین ترین سطح قرار داده است. علاوه بر این، کمبود 
نیروی کار متخصص و زیرســاخت های مناسب از دیگر 
موانع گسترش هوش مصنوعی در کشور به شمار می روند.

در حالی که تنهــا ۱۷ درصد کســب وکارهای ایرانی از 
هوش مصنوعی استفاده می کنند، این رقم نشان دهنده 
فاصله ای ۷ ساله با میانگین جهانی است. با این حال، ایران 
در حوزه توسعه دهندگان هوش مصنوعی موقعیت خوبی 
دارد و پس از ترکیه در رتبه دوم منطقه قرار گرفته است. 
حضور پررنگ مهندسان ایرانی در پروژه های بین المللی 

نشان دهنده ظرفیت بالای کشور در این زمینه است.
این گزارش پیشنهاد می کند که برای بهره مندی از مزایای 
این فناوری استراتژیک، ایران نیازمند تدوین سیاست های 
جامع و سرمایه گذاری های بیشتری در بخش آموزش، 

زیرساخت و توسعه اکوسیستم هوش مصنوعی است.

انتشارات علمی
منـظور از انتشارات علمی، مجموعه ای از مقالات منتشر 
شــده در قالب مقالات پژوهشــی، مقالات کنفرانسی، 
فصل کتاب، مقالات مروری و ســایر )شامل یادداشت، 
نظرسنجی، مقاله مطبوعاتی، اصلاحیه مقالات، مقالات 

داده ای، سرمقاله، کتاب، چکیده( است.
بیش از ۶۰۰هزار نشریه علمی هوش مصنوعی مرتبط با 
هوش مصنوعی با استفاده از کلیدواژه های اصلی هوش 
مصنوعی مانند شــبکه عصبی، یادگیری ماشین و غیره 

استخراج شده است.
در بازه سال های ۲۰۱۰ تا ۲۰۱۴ تعداد انتشارات تقریبا 
ثابت و با رشد ملایم افزایش یافته است. در این دوره توجه 
به الگوریتم های یادگیری ماشین و به خصوص یادگیری 
نظارت شده افزایش یافته است. اگرچه یادگیری عمیق 
هنوز به طور گسترده ای استفاده نمی شود، ولی مباحث 
مرتبط با کلان داده ها و توانایی پردازش حجم زیاد داده ها 
در جهت شکل دهی به مسیرهای جدید تحقیقاتی عمل 

می کرد.
در بازه زمانی ۲۰۱۵ تا ۲۰۱۶ تعداد انتشــارات علمی به 
طور قابل توجهی افزایش یافته است. این افزایش عمدتا 
به دلیل معرفی و پذیرش یادگیری عمیق به عنوان یک 

رویکرد جدید و پیشــرو در زمینه هوش مصنوعی بود. 
الگوریتم هایی مانند شــبکه های عصبی پیچشی برای 
پردازش تصویر و شــبکه های عصبی برای پردازش زبان 

طبیعی به طور گسترده ای به کار گرفته شدند.
در بازه سال های ۲۰۱۷ تا ۲۰۱۸ تعداد انتشارات به شکل 
جهشی افزایش یافت و در این دوره یادگیری عمیق به طور 
گسترده ای در حوزه های مختلف از جمله بینایی ماشین، 

پردازش زبان طبیعی  و حتی بازی ها به کار گرفته شد.
سال ۲۰۱۹ و ۲۰۲۰ یکی از مهمترین  سال ها در تاریخ 
هوش مصنوعی مدرن بود. معرفی مدل های پیشرفته تر 
مانند BERT و GPT-۳ که توانایی قابل توجهی در تولید 
زبان طبیعی داشتند، به تحولات بزرگی در حوزه پردازش 

زبان طبیعی منجر شد.
در نهایت باید گفت که بر اســاس ارزیابی داده هـــای 
موجود می توان نتیجه گرفت که رشـــد مقالات حوزه 
هوش مصنوعی با شـــتاب قابـل توجهـــی در جریان 
اسـت، هـر چنـد کـه بـــر پایه نوع سند منتشر شـده، 
روند رشـد متفاوت اسـت، امـا می توان گفت کمـاکان 
مقالات پژوهشی و مقـــالات کنفـرانسی دو مدل اصلی 
ارائه و گسترش دانش در زمینه هوش مصنوعی هسـتند. 
همچنین به واسـطه گسترش هر چه بیشتر حوزه های 
گوناگون دانش هوش مصنوعی، مقالات مروری رشـــد 
قابل توجهی داشـته اند که نیاز به تجمیع و منظم سـازی 

یافته های علمی هوش مصنوعی را منعکس می سازد.
این در حالی است که در نمودار زیر نشان می دهد ایران 
در حال از دسـت دادن سـهم خود در کل مقالات هوش 
مصنوعی در مقایسـه با سـایر کشورها اسـت. ایـران کـه 
تـا سـال ۲۰۲۱ بیشتریـن ســـهم مقالات را در میـان 
کشورهـای منطقـه داشـته اسـت، بـا شروع روند نزولـی 
از سال ۲۰۱۳، پایین تـر از عربســـتان در سـال ۲۰۲۳ 
قرار گرفته اســـت. ادامه این روند افزایش فاصله کشور 
عربسـتان با ایران و همچنین از دسـت دادن جایگاه دوم 
منطقه را در پی خواهد داشـت. امارات در سـال های اخیر 
با شـتاب بیشتری وارد عرصه تحقیقاتی هوش مصنوعی 
شـده و با وجود اینکه از نظر تعداد مقالات از کشورهای 
دیگر عقب تر بود، اما توانسته است به طور قابل توجهی 
رشد کند. رژیم صهیونیستی نیز با توجه به جمعیت کمتر 
و تمرکز بیشتر بر روی نوآوری های خاص، رشد ملایمی 
داشته است. ترکیه از رشد متوازن و پیوسته ای برخوردار 

بوده و جایگاه خود را در منطقه حفظ کرده است.

روند جهانی و وضعیت ایران در ثبت پتنت
تعداد گواهی پتنت های هوش مصنوعی در جهان در حال 
افزایش اســـت، به گونه ای که بیشترین رشـد در سـال 
۲۰۱۹ اتفاق افتاده که در آن رشـد بیش از ۲۸ درصدی 
محقق شـده اسـت. پس از آن، رشـد تعداد گواهی های 
پتنت صعودی بوده، اما روند آن از سـال ۲۰۱۹ نزولی بوده 
اســـت که می تواند به دلیل شیوع کووید-۱۹ و طولانی 

بودن روند تأیید پتنت ها باشد. 
در این گزارش ذکر شده است که تعداد پتنت های هوش 
مصنوعی ایران، چه از حیث مالکیت حقوقی و چه حقیقی، 
همانند سایر حوزه های فناورانه وضعیت خوبی نداشته، 
به طوری که ســهم پتنت های هوش مصنوعی ایران از 
کل پتنت های هوش مصنوعی، در تمامی سـالیان مورد 

مطالعه زیر یک دهم درصد اسـت.
در میان کشورهای منتخب، کره جنوبی تا سال ۲۰۲۰ 
سهم بالاتری نسبت به همه کشــورهای منتخب مانند 
انگلستان و آلمان را در اختیار داشته، اما روندی نزولی را در 
پیش گرفته است. آلمان نیز در حال از دست دادن سهم 
خود است. انگلستان اما علی رغم همـه فـراز و فرودهـایی 

کـه داشـته، بـا رشـد انـدکی مواجـه اسـت.
به طور کلی ایران در پتنت های هوش مصنوعی به هیچ وجه 
دست برتر را نداشته و از حیث فنی، ایران بسیار عقب تر 
از سایر رقبای منطقـه  اســـت. از این نظـر لازم اسـت 
تـا هرچـه سریع تر ضمن بهبـود فضای مالکیت فکری 
کشور، زیرسـاخت های فنی توســـعه هوش مصنوعی 

در کشور توسعه پیدا کند. همچنین ایجاد مشوق هایی 
برای ثبت پتنت در حوزه های هوش مصنوعی نیز باید در 

اولویت قرار گیرد.

همکاری های علمی بین المللی
این شـــاخص همکاری های تحقیقاتی بین کشورهای 
مختلف را نشـان می دهد و این امر بر اسـاس وابسـتگی 
نهادی نویسـندگان انجام می شـود. بـه عبـارت دیگـر 
همـکاری بین المللـی بـه انتشـارات علمـی و مقالاتـی 
اطلاق می شـــود کـه بـــا همـــکاری مؤسسـات در 

کشورهـای مختلف نگارش شـده اند.
تعداد همکاری های علمی بین المللی ایران با ۱۰ کشوری 
که بیشترین همکاری را با آنها دارد، در نمودار زیر نشان 
داده شــده اســت. ایالات متحده در مجموع بیشترین 

همکاری در انتشارات علمی را با ایران داشته است:
وضعیـت همکاری های بین المللی ایران با ۱۰ کشوری 
کـــه بیشترین همکاری را با آنها داشته، به جز ویتنام، 
روندی صعودی در طول زمان داشته است. برای تحلیل 
کشورهـــای پیشرو در همکاری هـــای علمی ایران در 
زمینـه هـوش مصنوعـی، باید به چندین نکته توجه کرد. 
اول ایـن کـه کشورهـای پیشرو در همکاری هـای علمی 
با ایران، ماننـد کانادا، چین و کشورهـای اروپایی از جملـه 
کشورهـای عضـو اتحادیـــه اروپا بـه طور کلی افزایش 
همکاری در طول زمـان داشـته اند. بـه عنوان مثال، کانادا 
در سـال های اخیر یکی از شرکای اصلی ایران بوده اسـت.

استفاده از هوش مصنوعی در کسب وکارها
یکی از چالش های اصلی مطرح شــده، پایین بودن نرخ 
اســتفاده از هوش مصنوعی در کســب وکارهای ایرانی 
است. تنها ۱۷ درصد از شرکت های ایرانی از این فناوری 
بهره می برند، در حالــی که این میزان بســیار کمتر از 
میانگین جهانی است. کمبود نیروی متخصص و ضعف 
زیرساخت ها به عنوان دو عامل اصلی این عقب ماندگی 
معرفی شده اند. درصـد پذیرش هوش مصنوعی بـه عنوان 
یک معیار مهم برای ارزیابی توانمندی کسـب وکارهای 
ایران در اســـتفاده از این فناوری نوین بـــرای ایجـاد 
نـــوآوری، افزایـــش کارایی و دســـتیابی بـه مزیـت 
رقـابتی به شـمار می آید. این شـاخص نمایانگـر میزان 
پیشرفـــت و تطبیق پذیری شرکت هـا بـا فناوری هـای 
جدید است و برای سیاسـتگذاران نیز اهمیـت فراوانی 
دارد. سیاســـتگذاران با بررسی و تحلیل این شـاخص 
می توانند نقشه راهی دقیق برای توسعه اقتصادی و تقویت 

زیرساخت های فناوری کشور ترسیم کنند.
نتایج بررســی ها نشــان می دهد کــه ۱۶.۹۴ درصد از 
کســـب وکارها حداقل یک فناوری هــوش مصنوعی 
را اتخـــاذ کرده اند و ۶۲.۱ درصـــد دیگـــر هنوز هیچ 
فناوری هوش مصنوعی را بـه کار نگرفته اند، اما در حال 

برنامـه ریزی برای استفاده در آینده هستند.
بـه منـظور بررسی دقیق تر پذیرش هوش مصنوعی در 
سطح کشورها، می توان از گزارش آی بی ام استفاده کرد. 
بر اسـاس شـــکل زیر کشورهای هند و امارات با ۵۹ و 

۵۸ درصد بالاترین سطح پذیرش را در میان کشورهای 
مورد بررســی دارند. از سوی دیگر، سطح پذیرش هوش 
مصنوعـی در ایـران بـا ۱۶.۹ درصـد، حـدود نصـف کشور 
آلمان اسـت کـه خود به عنوان آخرین کشور، کمترین 

میزان پذیرش را در میان این کشورها دارد.
از منظر صنایع مختلف و درصد پذیرش هوش مصنوعی 
در هر یک از آنهــا، بالاترین درصد پذیــرش مربوط به 
صنعت فنــاوری اطلاعات و مخابرات بــا ۴۲.۸۶ درصد 
است. پس از آن، تولید صنعتی )ساخت( و خدمات مالی با 
۲۳.۸۱ و ۱۹.۵ درصد قرار دارند. در مقابل، صنایعی مانند 
فعالیت های خدماتی مرتبط با غذا، گردشـگری، بازرسی 
و راه سـازی و سـاختمان، پذیرش بسیار پایینی در این 
زمینه داشته اند. این اطلاعات نشان می دهد که پذیرش 
هوش مصنوعی در صنایع ایرانــی همگن نبوده و درصد 

پذیرش در صنایع گوناگون متفاوت است.
این اطلاعات نشان می دهد پذیرش هوش مصنوعی در 
صنایع ایرانی همگن نبوده و درصــد پذیرش در صنایع 
گوناگون متفاوت است.از طرف دیگر در مقایسه با جهان، 
بر اســاس گزارش آی بی ام که در ســال ۲۰۲۳ منتشر 
شد، در سطح جهانی صنایع مالی و صنعتی مانند ایران 
به ترتیب بیشــترین پذیرش و بخــش دولتی کمترین 
پذیرش را به خود اختصاص داده است. از لحاظ فنـاوری، 
۸۰.۹۵ درصـد از کسـب وکارهایی کـه از هوش مصنوعی 
اسـتفاده می کننـد، از فنـاوری یادگیری ماشین بهـره 
می برند که بالاترین نر خ پذیرش را در میان فناوری های 
مورد بررسی به خود اختصاص داده اســـت. پس از آن، 
بینایی کامپیوتر و پردازش تصویر با ۶۱.۹ درصد پذیرش، 
به عنوان دومین فناوری هوش مصنوعــی قرار دارد. در 
نهایت، فناوری های ســـخت افزاری مرتبــط با هوش 
مصنوعی با ۲۳.۸۱ درصد کمترین میزان پذیرش را دارند.

چالش های شروع و گسترش پروژه های هوش 
مصنوعی

شروع و گـسترش پروژه هـای هـــوش مصنوعی مملو 
از چالش های متعـددی است که می تـــوان آنها را بـه 
چالش هـای درونی و بیرونی تقسیم بندی کرد. شناسایی 
ایـن چالش هـا بسیار مهـم است؛ چرا که می تواند به طور 
قابل توجهی بر موفقیت، کارایی و پایداری ابتکارات هوش 
مصنوعی تأثیر بگذارد و به سیاست گذاران کمک می کند 
تا زمینه های سیاستی مؤثرتری را برای فراگیری و کاربرد 

هوش مصنوعی فراهم آورند.
عدم تمایل یا ناتوانی سازمان ها در پذیرش هوش مصنوعی 
اغلب با طیفی از موانع همراه اســت که می تواند مانع از 
پذیرش فناوری های هـوش مصنوعـی در فعالیت های 
شرکـت ها شـود. درک ایـن موانـع بسیار مهم است، زیرا 
می توانند مزایای بالقوه ای را که هوش مصنوعی می تواند 
برای یک سازمان به ارمغان بیاورد، به تاخیر بیندازند یا به 
طور کامل از آن جلوگیری کنند. با شناسایی و رفع این 
موانع، سازمان ها می توانند راه را برای ادغام موفقیت آمیز 
هــوش مصنوعی، باز کــردن فرصت هــای جدید برای 

نوآوری، کارایی و رشد هموار کنند.

۱۰ چالش عدم استفاده از هوش مصنوعی در شرکت ها تشریح شد

ضرورت استفاده از هوش مصنوعی در کسب وکارها
News kasbokar@gmail.com

معاون علمی و فناوری رئیس جمهور گفت: دســتیار 
هوش مصنوعی برای رییس جمهــور ، معاونان و وزرا 
تعریف می شود. به گزارش مهر، حسین افشین معاون 
علمی، فناوری و اقتصاد دانــش بنیان رئیس جمهور 
گفت: اتفاق بزرگی در حال رخ دادن اســت و آن این 
است که اولین دیتا سنتر جی پی یو را تا اوایل ۱۴۰۴ 

افتتاح می کنیم.
وی افزود: یکی از دانشــگاه های کشــور را محور قرار 
دادیم که سیستم عامل ملی هوش مصنوعی را تدوین 
کند. نسخه آزمایشی این سیســتم عامل ۶ ماه دیگر 
آماده می شــود و تمام الگوریتم های هوش مصنوعی 

روی این سیستم عامل بومی صورت می گیرد.
معاون علمی رئیس جمهور ادامــه داد: تیم ۷۰ نفره 
از اساتید به نام کشــور روی این پروژه کار می کنند؛ 
صبوری کنید عیب ها رفع شــود تا این پروژه ماندگار 
شود. افشین خاطرنشان کرد: قرار است دستیار هوش 
مصنوعی برای آقای رئیس جمهور آماده کنیم تا داده ها 
را به روز بگیرند ونظرات کارشناسی به ایشان ارائه شود. 

این پروژه در حال تعریف است.
وی افزود: همچنین بــرای معاونان رئیس جمهور و وزرا 
دستیار هوش مصنوعی در حال تعریف و آماده سازی است. 

هفته آینده این پروژه ها را با دانشگاه ها نهایی می کنیم. 
معاون علمی، فناوری واقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور 
در پاسخ به سوالی درباره پروژه مهندسی معکوس تسلا 
در ایران گفت: پروژه مهندسی معکوس خودروی تسلا 
در ایران در حد یک طرح باقی مانده و پیشرفت خاصی 
نداشته است. این پروژه متوقف شده است ولی در بخش 

موتور الکترونیکی کارهایی در حال انجام است.
وی ضمن بیان این مطلب که طراحی پلتفرم خودروی 
برقی نیازمند ســرمایه گذاری سنگینی در حدود یک 
میلیارد دلار است، گفت: در حال حاضر در خودروهای 
داخلی ما طراحی پلتفرم نداریم. مــردم برای خرید 
خودرو صف های طولانی دارند، بنابراین خودروسازان 

دلیلی برای ایجاد پلتفرم های جدید نمی بینند.
افشین اضافه کرد: خودروســازهای داخلی معمولاً از 
پلتفرم های قدیمی اســتفاده می کنند و آن را تغییر 
می دهند. به طور مثال خودروی تــارا بر پایه پلتفرم 
یک ماشــین دیگر ساخته شده اســت. معاون علمی 
رئیس جمهور تصریح کرد: دو شرکت اصلی خودروساز 
معمولاً از پلتفرم های یکسان اســتفاده می کنند و با 
تغییر ظاهر خودروها مدل های جدید خودرو را به بازار 

عرضه می کنند.

معاون تحقیقات وزارت بهداشت با اشاره به مشکل دسترسی 
به پایگاه های علمی گفت: امیدواریم بتوانیم از رئیس جمهور 
کمک بگیریم که دسترسی به منابع الکترونیک و پایگاه های 
علمی را متصل کنیم. به گزارش مهر، پژوهشــگران برای 
اطلاع از آخرین دستاوردهای علمی در دیگر مراکز علمی دنیا 
نیازمند دسترسی به پایگاه های علمی بین المللی هستند و 
دانشگاه ها باید از طریق خرید اشتراک امکان دسترسی به این 
پایگاه ها را فراهم کنند. با این وجود دسترسی دانشگاه ها به 
پایگاه های علمی بین المللی به دلیل بدهی انباشته با مشکل 
مواجه شده بود. دانشگاه های وزارت علوم از طریق مکاتبات 
و رایزنی هایی انجام شده توسط ایرانداک به عنوان شورای 
تأمین منابع علمی کشور با پرداخت بخشی از بدهی خود به 
پایگاه های اطلاعاتی، توانستند اشتراک یک ساله این پایگاه ها 
را خریداری کنند؛ ولی مشکل دسترسی دانشگاه های علوم 

پزشکی به این پایگاه ها هنوز پابرجاست.
دکتر شاهین آخوندزاده در مورد دسترسی دانشگاه های علوم 
پزشکی به پایگاه های اطلاعاتی علمی بین المللی گفت: در 
وزارت علوم از دوره قبل در مورد این موضوع اقدامات خوبی 
انجام شد که الان به بار نشسته است و وزارت علوم توانسته 
بدهی های خود را به پایگاه های اطلاعاتی پرداخت کند ولی 

در وزارت بهداشت در این زمینه اقدامی نشد.

وی افزود: ما از ســازمان برنامه و بودجه درخواست کردیم 
که بودجه لازم بــرای این موضوع را در اعتبــارات وزارت 
بهداشــت در نظر بگیرند. اگر این موضوع محقق شــود، 
می توانیم بخشی از بدهی به پایگاه های اطلاعاتی را تسویه 
و دسترسی را به پایگاه های اطلاعاتی را فراهم کنیم. معاون 
وزیر بهداشت اظهار کرد: ما نهایت تلاش خودمان را می کنیم 
تا برای دسترســی از هر جا بتوانیم کمک بگیریم. در حال 
حاضر نامه ای از طرف وزارت بهداشــت به سازمان برنامه و 
بودجه برای درنظر گرفتن ردیف بودجه مشخص اشتراک 

پایگاه های اطلاعاتی ارسال شده است.
وی با اشاره به راهکار دولت یازدهم و دوازدهم برای پرداخت 
حق اشتراک پایگاه های علمی گفت: راهکار ما این بود که 
از یک درصد منابع مالی که وزارت بهداشــت به پژوهش 
اختصاص می داد، بخشی را برای تهیه اشتراک پایگاه های 
استنادی اختصاص می دادیم ولی بعدها این پرداخت متوقف 
و بدهی ایجاد شــد. امیدواریم از هر راهی که ممکن است 

بتوانیم این بدهی را پرداخت کنیم.
وی افزود: امیدواریم بتوانیم از رئیس جمهور کمک بگیریم 
که دسترســی به منابع الکترونیک، کتــب و پایگاه های 
استنادی را متصل کنیم چراکه این موضوع قطعاً در رشد و 

شکوفایی علوم پزشکی کشور نقش دارد.

درخواستوزارتبهداشتازرئیسجمهوربرایدسترسیبهپایگاههایعلمیدستیارهوشمصنوعیدراختیاررئیسجمهورووزراقرارمیگیرد
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آگهی قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی حوزه ثبتی نوشهر 
نظر به دستور مواد ۱ و ۳ قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مصوب 
۱۳90/9/20  املاک متقاضیانی که در هیات موضوع ماده یک قانون مذکور مستقر در واحد ثبتی 
نوشهر مورد رسیدگی و تصرفات مالکانه و بلا معارض آنان محرز و رای لازم صادر گردیده جهت اطلاع 

عموم به شرح ذیل آگهی می گردد
املاک متقاضیان واقع در قریه شــکریکلا پلاک ۱٨ اصلی بخش ۱ قشــلاقی کلاســه ۳٨٦٦ – 

 ۱402/۳٨7۱
پلاک 2۱۱۱ فرعی آقایان محمد کاظمی فرد فرزند عسگر و عیسی دیرنده فرزند غلامعلی حصه هر 
کدام مشاعا و بالسویه نسبت به ۳ دانگ مشاع از ششدانگ یک قطعه زمین با بنای انباری )کاربری 
آموزشی( به مساحت ۵40.٨٦ متر مربع خریداری بدون واسطه / با واسطه از خانم مقدسه کاظمی 

فرد و عیسی دیرنده
لذا به موجب ماده ۳ قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و ماده ۱۳ 
آئین نامه مربوطه این گهی در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز از طریق این روزنامه محلی / کثیر الانتشار در شهرها 
منتشر و در روستاها علاوه بر انتشار آگهی رای هیات الصاق تا در صورتیکه اشخاص ذینفع به آرای اعلام 
شده اعتراض داشته باشند باید از تاریخ انتشار اولین آگهی و در روستاها از تاریخ الصاق در محل تا دو ماه 
اعتراض خود را به اداره ثبت محل وقوع ملک تسلیم و رسید اخذ نمایند. معترض باید ظرف یک ماه از تاریخ 
تسلیم اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل نماید و گواهی تقدیم دادخواست به 
اداره ثبت محل تحویل دهد که در این صورت اقدامات ثبت موکول به ارائه حکم قطعی دادگاه است و در 
صورتی که اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض گواهی تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی 
محل ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به صدور سند مالکیت مینماید و صدور سند مالکیت مانع از مراجعه 
متضرر به دادگاه .نیست بدیهی است برابر ماده ۱۳ آئین نامه مذکور در مورد قسمتی از املاکی که قبلا اظهار 
نامه ثبتی پذیرفته نشده واحد ثبتی با رای هیات پس از تنظیم اظهارنامه حاوی تحدید حدود مراتب را در 
اولین آگهی نوبتی و تحدید حدود به صورت همزمان باطلاع عموم میرساند و نسبت به املاک در جریان 

ثبت و فاقد سابقه تحدید حدود واحد ثبتی آگهی تحدید حدود را به صورت اختصاصی منتشر می نماید.
تاریخ انتشار نوبت اول: ۱40۳/09/0۳  تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱40۳/09/۱7 

علی اکبر مقدسی فر
رئیس اداره ثبت اسناد و املاک نوشهر

شناسه آگهی ۱٨۳0٦77

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و 
اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی برابر رای شماره ۱40۳٦0۳0202٦0۱292۵ 
مورخ ۱40۳/07/2۳ هیات اول موضــوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی 
و ساختمانهای فاقد ســند رسمی مســتقر در واحد ثبتی اداره ثبت اسناد و املاک 

شمال اصفهان
تصرفات آقای ابراهیم حیدری به شناسنامه شــماره ۱٦ کدملی ٦2۱9٨27٨٦4 
صادره بوئین و میاندشت فرزند نوروزعلی در ششدانگ یکبابخانه به مساحت ۱۱۱.۳0 
مترمربع پلاک شماره ۳۱ فرعی از ۱۵۱79 اصلی واقع در اصفهان بخش ۵ اداره ثبت 
اسناد و املاک شمال اصفهان با توجه به تقاضانامه ارائه شده مستندات ضمیمه شامل 
)مالک رسمی آقای محمد علی آقا اسلامی بموجب سند ۳۱4۵۱ – ۵4/4/٦ دفتر ۱۱ 
اصفهان بوده که مورد درخواست مع الواسطه بموجب قولنامه به متقاضی واگذار شده 
و تعدادی از شهود آن را تایید نموده)اند و ملاحظه نقشه ملک و گزارش کارشناس 
منتخب و پاسخ وضعیت ثبتی که حکایت از احراز مالکیت متقاضی نسبت به ملک 
مورد تقاضا و انتقال ملک از مالک رسمی به متقاضی داشته و تصرفات متقاضی نسبت 
به مورد تقاضا احراز گردیده اســت. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به 
فاصله ۱۵ روز آگهی میشود در صورتی که اشــخاص نسبت به صدور سند مالکیت 
متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه 
اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ 
تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در 
صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر 

خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول :۱40۳/09/۱7
تاریخ انتشار نوبت دوم :۱40۳/۱0/02

حسین زمانی علویجه
رئیس ثبت اسناد و املاک 

شناسه آگهی ۱٨40۵٦۳ 

آگهی اختصاصی موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی برابر ماده ۳ و 

ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف
برابر آراء صادره هیئت محترم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی 
تصرفات مالکانه بلامعارض کاظم محمدی به شــماره شناسنامه 
4 کد ملی 2۱220۵92٦۵ صادره از گــرگان فرزند قنبر متقاضی 
کلاسه پرونده ۱402۱۱44۱24٨000۱74٦ در ششدانگ عرصه 
و اعیان یک قطعه زمین مزروعی مساحت ۱۱22 متر مربع از پلاک 
شماره ۵4 اصلی واقع در اراضی و لیک آباد بخش ۳ حوزه ثبت ناحیه 
2 گرگان طبق رای صادره حکایت از تصرفات متقاضی دارد لذا به 
منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت بــه فاصله پانزده روز آگهی 
میشود از این رو اشــخاصی که نســبت به رای صادره فوق الذکر 
اعتراض داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی بمدت دو 
ماه اعتراض خود را با ذکر شماره پرونده به این اداره تسلیم و پس از 
اخذ رسید ظرف مدت یکماه از تاریخ تسلیم اعتراض به مرجع ثبتی 
دادخواست خود را به مرجع ذیصلاح قضائی تقدیم و گواهی تقدیم 

دادخواست را به این اداره ارائه نمایند
تاریخ انتشار نوبت اول : ۱40۳/09/۱7 
تاریخ انتشار نوبت دوم : ۱40۳/۱0/۳ 

حجت الله تجری
رئیس اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو گرگان

شناسه آگهی ۱٨4029۱ 

آگهی مزایده مورد وثیقه 
به موجب پرونده اجرائی کلاسه 94000٦٦ له بانک ملی شعبه نور، علیه آقای عبداله اسدپور اموال طبق 
اسناد رهنی 224۱٨ مورخ ۱۳92/09/2٨ دفتر خانه ۱0۳ نور در رهن بانک ملی نور قرار گرفته اموال 
منقول از جمله ماشین آلات و تجهیزات شرکت شیشه خورشید پارسیان و تولید شیشه دو جداره و 
شیشه تزئینی، خط تولید فیوژن و همجوشی شیشه ، خط تولید درب و پنجره upvc و خط لمینت 
شیشه و متعلقات جانبی )تاسیسات الکتریکی، تاسیسات مکانیکی، قطعات و ابزار ، لوازم اداری و .... ( 
مربوط به شرکت شیشه خورشید نور واقع در شهرک صنعتی کرد آباد چمستان متعلق به مدیون ) 
عبداله اسدپور ( که برابر نظریه کارشناسان رسمی به مبلغ ٦٨/2٨٨/000/000 ریال ارزیابی گردیده 
و اموال منقول فوق الذکر روز سه شنبه از ساعت 9 الی ۱2 مورخ ۱40۳/۱0/04 در اداره چمستان بلوار 
شیخ فضل اله نوری خیابان آموزش - اداره ثبت اسناد و املاک چمستان ک پ 4٦4۱4۵٨۵٨٦ از 
طریق مزایده به فروش میرسد مزایده از مبلغ ٦٨/2٨٨/000/000  ریال ارزیابی شروع و به بالاترین 
قیمت پیشنهادی نقدا فروخته می شود و نیز در صورت وجود مازاد وجوه پرداختی بابت هزینه های 
فوق از محل مازاد به برنده مزایده مسترد خواهد شد و نیم عشر و حق مزایده نقدا وصول میگردد ضمنا 
چنانچه روز مزایده مصادف با تعطیل رسمی غیر مترقبه ،گردد مزایده روز اداری بعد از تعطیل در همان 

محل و ساعت انجام میشود و حقوق دولتی و حق مزایده طبق مقررات وصول خواهد شد.
تاریخ انتشار : ۱40۳/09/۱7 

شناسه آگهی ۱٨4۱2۳0

آگهی تحدید حدود اختصاصی حوزه ثبتی شهر چمستان
پیرو آگهی قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رســمی و به اســتناد تبصره ماده ۱۳ قانون و ماده ۱۳ 
آیین نامه قانون اخیر الذکر تحدید حدود پلاک 20٨ فرعی از ۱۳ 
اصلی واقع در قریه مرزنده بخش ۱۱ بنام ســعید محمدی نسبت 
به ششــدانگ یک قطعه زمین با بنای احداثی به مساحت ۱0۱/7 
متر مربع طبق رای شــماره ۱40۳٦0۳۱00۱۳0۱9٦4٨ مورخ 
۱40۳/0٨/0۳ هیت قانون تعیین تکلیف در ساعت 9/۳0  صبح دو 
شنبه مورخه ۱40۳/۱۱/0۱ در محل وقوع ملک بعمل خواهد آمد .

لذا از متقاضی و مالکین املاک مجــاور و صاحبان حقوق ارتفاقی 
دعوت میشود در وقت مقرر در محل وقوع ملک حضور بهم رسانند 
بدیهی است در صورت عدم حضور متقاضی و یا نماینده قانونی آنان 
طبق ماده ۱۵ قانون ثبت ملک مورد تقاضا با حدود اظهار شــده از 
طرف مجاورین تحدید خواهد شد معترضین میتوانند به استناد ماده 
20 قانون ثبت و مواد 74 و ٨٦ آیین نامه قانون ثبت ظرف مدت ۳0 
روز از تاریخ تنظیم صورت مجلس تحدید حدود اعتراض خود را کتباً 
به این اداره تسلیم و ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض به 
واحد ثبتی مبادرت به تقدیم دادخواست به مرجع قضائی نمایند در 
غیر اینصورت با ارائه گواهی عدم تقدیم داد خواست توسط متقاضی 
و یا نماینده قانونی وی و بدون توجه به اعتراض واصله عملیات ثبتی 

با رعایت مقررات ادامه. یابد . می
تاریخ انتشار : ۱40۳/09/۱7 

رئیس ثبت اسناد و املاک شهر چمستان
عین اله تیموری

شناسه آگهی ۱٨4۱۵2٨

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آیین نامه قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی 

برابر رای هیات به شــماره 227۵۳ / ۱40۳ مورخ 2۱/۱40۳/0٨ 
هیات موضــوع قانــون تعیین تکلیــف وضعیت ثبتــی اراضی و 
ساختمانهای فاقد ســند رســمی در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک 
بهشــهر تصرفات مالکانه بلا معارض متقاضی خانم زهرا حیدری 
فرزند محمدرضا نسبت به ششدانگ یکقطعه باغ مساحت ۳0٨9٫٦۱ 
متر مربع قسمتی از پلاک ۳9 اصلی واقع در اراضی رستمکلا بخش 
۱٨ ثبت بهشــهر کلاسه ۱40۳/۵00 مســتند مالکیت خیرداری 
شده مع الواسطه از مالک رسمی حبیب اله برهانی به منظور اطلاع 
عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی میشود در صورتیکه 
اشخاص نسبت به صدور ســند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته 
باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض 
خود را به این اداره تســلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه 
از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم 
نمایند بدیهی اســت در صورت انقضاء مدت مذکور و عدم وصول 

اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. 
تاریخ انتشار نوبت اول : ۱40۳/09/0۳  
تاریخ انتشار نوبت دوم : ۱40۳/09/۱7 

محمد حسن صادقی 
رئیس اداره ثبت اسناد و املاک بهشهر 

شناسه آگهی ۱٨۳۱۱40

آگهی اختصاصی موضوع ماده ۳ و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

آگهی موضوع ماده ۳ و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی به شماره 
۱400٦00۳۱000٦0020٨٨ مورخ ۱40۳/0۳/2۵ هیات اول موضوع قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی 
شهرستان نور تصرفات مالکانه و بلامعارض متقاضی آقای خانم فاطمه محمدی فرزند 
موسی در قسمتی ششدانگ یک قطعه زمین با بنای احداثی به مساحت 240 متر مربع 
به پلاک ۱9۱0٨ از 4 اصلی واقع در قریه نور بخش ۱0 حوزه ثبت نور خریداری از آقای 
خانم موسی محمدی مورد تائید و محرز گردیده است لذا به منظور اطلاع عموم مراتب 
در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز رروزنامه سراسری و محلی آگهی میگردد در صورتی که 
اشخاص ذی نفع به آراء اعلام شده اعتراض داشته باشند باید از تاریخ انتشار آگهی تا دو 
ماه اعتراض خود را به اداره ثبت محل وقوع ملک تسلیم و رسید اخذ نمایند معترض باید 
ظرف یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی 
محل نماید و گواهی تقدیم دادخواست را به اداره ثبت محل تحویل دهد. بدیهی است 
در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر 

خواهد شد.
تاریخ انتشار اول : ۱40۳/09/0۳ 
تاریخ انتشار دوم: ۱40۳/09/۱7 

علی سعادتی 
رئیس ثبت اسناد و املاک شهرستان نور

شناسه آگهی ۱٨۳0۳۵0

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 

۱- برابر رای شماره ۱40۳٦0۳0202٦0۱۳99۵ مورخ ۱40۳/0٨/0۵  هیات اول / موضوع 
قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد 

ثبتی اداره ثبت اسناد و املاک شمال اصفهان
متقاضی آقای محمدرضا جبرئیلی به شناسنامه شماره 2٦۱7 کدملی ۱2٨7۳07۱٦7 
فرزند علی نسبت به سه دانگ مشاع از ششدانگ یکباب کارگاره به مساحت 7٦.20 مترمربع 
پلاک شــماره 2٦٨ فرعی از 4۵2 اصلی واقع در بخش ۵ اداره ثبت اسناد و املاک شمال 
اصفهان 2- متقاضی خانم زهرا کاظمی به شناسنامه شــماره ۱270٦4٨۵94 کدملی 
۱270٦4٨۵94 فرزند عباس در نسبت به سه دانگ مشاع از ششدانگ یکباب کارگاره به 
مساحت 7٦.20 متر مربع پلاک شماره 2٦٨ فرعی از 4۵2 اصلی واقع در بخش ۵ اداره ثبت 

اسناد و املاک شمال اصفهان
مورد درخواست به موجب سند 2۱۱9٦ مورخ ۱۳9۵.۱2.٨ دفترخانه ۳۵7 اصفهان به 
متقاضی انتقال قطعی شده و در جریان ثبت میباشد محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع 
عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی میشود در صورتی که اشخاص نسبت به 
صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به 
مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ ،رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ 
تسلیم ،اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت 

انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول : ۱40۳/09/۱7
تاریخ انتشار نوبت دوم : ۱40۳/۱0/02

حسین زمانی علویجه 
رئیس ثبت اسناد و املاک 

شناسه آگهی ۱٨۳9٨۱9

آگهی قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی حوزه ثبتی قائم شهر
نظر به دستور مواد ۱ و ۳ قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مصوب ۱۳90/9/20 املاک متقاضیانی که در هیات موضوع ماده یک قانون مذکور مستقر در 

واحد ثبتی قائم شهر مورد رسیدگی و تصرفات مالکانه و بلا معارض آنان محرز و رای لازم صادر گردیده جهت اطلاع عموم به شرح ذیل آگهی می گردد :
املاک متقاضیان واقع در قریه رکن کلا پلاک 2 اصلی بخش ۳

۱470 فرعی بنام آقای پیام کریمی کوتنائی نسبت به ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مساحت 9۱٦7 متر مربع خریداری بدون واسطه از آقای محسن کروندی و عزیزاله محمدی رکنی 
مالک رسمی

لذا به موجب ماده ۳ قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و ماده ۱۳ آئین نامه مربوطه این آگهی در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز از طریق این روزنامه محلی / کثیر الانتشار در شهرها منتشر و در 
روستاها علاوه بر انتشار آگهی رای هیات الصاق تا در صورتیکه اشخاص ذینفع به آرای اعلام شده اعتراض داشته باشند باید از تاریخ انتشار اولین آگهی و در روستاها از تاریخ الصاق در محل تا دو ماه اعتراض خود را به اداره ثبت محل 
وقوع ملک تسلیم و رسید اخذ نمایند. معترض باید ظرف یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل نماید و گواهی تقدیم دادخواست به اداره ثبت محل تحویل دهد که در این صورت 
اقدامات ثبت موکول به ارائه حکم قطعی دادگاه است و در صورتی که اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض گواهی تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به صدور سند مالکیت  می نماید 
و صدور سند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نیست. بدیهی است برابر ماده ۱۳ آئین نامه مذکور در مورد قسمتی از املاکی که قبلا اظهار نامه ثبتی پذیرفته نشده واحد ثبتی با رای هیات پس از تنظیم اظهارنامه حاوی 

تحدید حدود مراتب را در اولین آگهی نوبتی و تحدید حدود به صورت همزمان باطلاع عموم میرساند و نسبت به املاک در ثبت و فاقد سابقه تحدید حدود واحد ثبتی آگهی تحدید حدود را به صورت اختصاصی منتشر می نماید 
تاریخ انتشار نوبت اول : ۱40۳/09/۱7 
تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱40۳/۱0/02 

مرتضی قاسم پور
رئیس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان قائم شهر

شناسه آگهی ۱٨40٦۱٨ 

آگهی تحدید حدود اختصاصی پلاک فرعی ۴۱۱ 
سنگ اصلی ۲۹ بخش ۵ گیلان

در اجرای موضوع مــاده 7 آیین نامه اجرائی قانون الحاقــی موادی به قانون 
ســاماندهی و حمایت از تولید و عرضه مســکن مصوب ۱۳٨٨ ، ششدانگ 
یکبابخانه و محوطه بمســاحت ۳۱٨ متر و ٦9 دسیمتر مربع مفروز از پلاک 
شماره ۱9۵ فرعی از سنگ اصلی 29 واقع در روستای تیسیه بخش ۵ گیلان 
حوزه ثبتی خمام به نام سکینه احمدی نژاد چوبری فرزند قدیر از هیأت مذکور 
رأی صادر و جهت آن پلاک فرعی 4۱۱ تعیین شده و چون اصل ملک تحدید 
حدود نشده، در اجرای تصمیم هیأت مذکور تحدید حدود پلاک اخیر الذکر 
ساعت ۱۱ صبح مورخ ۱40۳/۱0/09 در محل شروع و به عمل خواهد آمد ، 
بدینوسیله مراتب جهت اطلاع مالکین مجاور آگهی میشود چنانچه اعتراضی به 
حدود و حقوق ارتفاقی ملک داشته باشند میتوانند از تاریخ تعیین حدود لغایت 
سی روز کتباً با قید نشانی کامل به اداره ثبت اسناد و املاک خمام تسلیم و رسید 

اخذ نمایند . تاریخ انتشار: شنبه ۱40۳/09/۱7
سجاد عاشری-سرپرست اداره ثبت اسناد واملاک

آگهی تحدید حدود اختصاصی پلاک فرعی ۳۷۳ سنگ اصلی 
۲۹ بخش ۵ گیلان

در اجرای موضوع ماده 7 آیین نامه اجرائی قانون الحاقی موادی به قانون ســاماندهی و 
حمایت از تولید و عرضه مسکن مصوب ۱۳٨٨ ، ششدانگ یکباب مغازه بمساحت ۱٨ متر 
و 97 دسیمتر مربع مفروز از پلاک شماره ۱9۵ فرعی از سنگ اصلی 29 واقع در روستای 
تیسیه بخش ۵ گیلان حوزه ثبتی خمام به نام خانم صغری آرمون فشتمی فرزند فتح اله از 
هیأت مذکور رأی صادر و جهت آن پلاک فرعی ۳7۳ تعیین شده و چون اصل ملک تحدید 
حدود نشده، در اجرای تصمیم هیأت مذکور تحدید حدود پلاک اخیر الذکر ساعت 9:۳0 
صبح مورخ ۱40۳/۱0/0٨ در محل شروع و به عمل خواهد آمد ، بدینوسیله مراتب جهت 
اطلاع مالکین مجاور آگهی میشود چنانچه اعتراضی به حدود و حقوق ارتفاقی ملک داشته 
باشند میتوانند از تاریخ تعیین حدود لغایت سی روز کتباً با قید نشانی کامل به اداره ثبت 

اسناد و املاک خمام تسلیم و رسید اخذ نمایند . 
تاریخ انتشار: شنبه ۱40۳/09/۱7

سجاد عاشری-سرپرست اداره ثبت اسناد واملاک

آگهی تحدید حدود اختصاصی
نظر به اینکه حدود ششدانگ اعیان یک قطعه زمین مشتمل بر ساختمان به مساحت 200 متر مربع 
تقاضای آقای معین شریفی آجی بیشه فرزند مرتضی شماره شناسنامه 2۵٨۱9۵0۳74 صادره از رشت 
دارای پلاک فرعی 2427 از سنگ اصلی 77 بخش 4 رشت از مالکیت حسن عسجدی کیژدهی تاکنون 
بعمل نیامده بر حسب درخواست کتبی متقاضی تحدید حدود اختصاصی در مورخه ۱40۳/09/2٨ 
راس ساعت ۱۱ صبح در محل وقوع ملک واقع در قریه شالکو شروع بعمل خواهد آمد اینک به موجب 
این اگهی به استناد ماده ۱4 قانون ثبت از متقاضی و کلیه مجاورین و صاحبان حقوق دعوت میگردد که 
در تاریخ و ساعت مقرر در محل حضور بهم رساند و اخواهی مجاورین نسبت به حدود ارتفاقی از تاریخ 
تنظیم صورتمجلس تحدیدی ظرف مدت ۳0 روز پذیرفته خواهد شد و معترض میتواند به استناد 
تبصره 2 ماده واحده قانون تکلیف پرونده های معترضین ثبتی که فاقد سابقه بوده و یا اعتراض آنها 
در مراجع قضایی از بین رفته است مصوب ۱۳7۳/02/2۵ و ماده ٨٦ ایین نامه قانون ثبت می بایست 
ظرف مدت یک ماه پس از اعتراض به مراجع قضایی مراجعه و تنظیم دادخواست نماید و گواهی تقدیم 

دادخواست را به این اداره ارائه نمایند. تاریخ انتشار: ۱40۳/09/07
رئیس اداره ثبت اسناد و املاک ناحیه دوعلی غلامعلی زاده رودکلی

آگهی تحدید حدود اختصاصی پلاک فرعی ۴۰۸ سنگ اصلی 
۲۹ بخش ۵ گیلان

در اجرای موضوع ماده 7 آیین نامه اجرائی قانون الحاقی موادی به قانون ســاماندهی و 
حمایت از تولید و عرضه مسکن مصوب ۱۳٨٨ ، ششــدانگ یک قطعه زمین بمساحت 
٦27 متر و ۱۱ دسیمتر مربع مفروز از پلاک شــماره ۱۳۵ فرعی از سنگ اصلی 29 واقع 
در روستای تیسیه بخش ۵ گیلان حوزه ثبتی خمام به نام آقای محمدرضا اخلاق پسند 
فرزند محمد از هیأت مذکور رأی صادر و جهت آن پلاک فرعی 40٨ تعیین شده و چون 
اصل ملک تحدید حدود نشــده ، در اجرای تصمیم هیأت مذکــور تحدید حدود پلاک 
اخیر الذکر ساعت 9:۳0 صبح مورخ ۱40۳/۱0/09 در محل شروع و به عمل خواهد آمد 
، بدینوسیله مراتب جهت اطلاع مالکین مجاور آگهی میشود چنانچه اعتراضی به حدود 
و حقوق ارتفاقی ملک داشته باشــند میتوانند از تاریخ تعیین حدود لغایت سی روز کتباً 
با قید نشانی کامل به اداره ثبت اســناد و املاک خمام تسلیم و رسید اخذ نمایند . تاریخ 

انتشار: شنبه ۱40۳/09/۱7
سجاد عاشری-سرپرست اداره ثبت اسناد واملاک

آگهی تحدید حدود اختصاصی پلاک فرعی ۴۱۰ سنگ اصلی 
۲۹ بخش ۵ گیلان

در اجرای موضوع ماده 7 آیین نامه اجرائی قانون الحاقی موادی به قانون ســاماندهی و 
حمایت از تولید و عرضه مسکن مصوب ۱۳٨٨ ، ششدانگ یکبابخانه و محوطه بمساحت 
۳۳٨ متر و 2۱ دسیمتر مربع مفروز از پلاک شماره ۱47 فرعی از سنگ اصلی 29 واقع در 
روستای تیسیه بخش ۵ گیلان حوزه ثبتی خمام به نام خانم فاطمه رزاقی فرزند غلامرضا 
از هیأت مذکور رأی صادر و جهت آن پلاک فرعی 4۱0 تعیین شــده و چون اصل ملک 
تحدید حدود نشده ، در اجرای تصمیم هیات مذکور تحدید حدود پلاک اخیر الذکر ساعت 
۱0 صبح مورخ ۱40۳/۱0/09 در محل شروع و به عمل خواهد آمد ، بدینوسیله مراتب 
جهت اطلاع مالکین مجاور آگهی میشود چنانچه اعتراضی به حدود و حقوق ارتفاقی ملک 
داشته باشند میتوانند از تاریخ تعیین حدود لغایت سی روز کتباً با قید نشانی کامل به اداره 

ثبت اسناد و املاک خمام تسلیم و رسید اخذ نمایند.تاریخ انتشار: شنبه ۱40۳/09/۱7
سجاد عاشری-سرپرست اداره ثبت اسناد واملاک

آگهی تحدید حدود اختصاصی پلاک فرعی ۳۸۹ سنگ اصلی 
۲۹ بخش ۵ گیلان

در اجرای موضوع ماده 7 آیین نامه اجرائی قانون الحاقی موادی به قانون ساماندهی و حمایت 
از تولید و عرضه مسکن مصوب ۱۳٨٨ ، ششدانگ یکبابخانه و محوطه بمساحت 24٦ متر و 
77 دسیمتر مربع مفروز از پلاک شماره ۱90 فرعی از سنگ اصلی 29 واقع در روستای تیسیه 
بخش ۵ گیلان حوزه ثبتی خمام به نام -۱ خانم معصومه خلیل فرهنگ فرزند حمید -2- آقای 
محمدرضا علی کاهی فرزند عباس هر کدام نسبت به سه دانگ مشاع از ششدانگ از هیأت 
مذکور رأی صادر و جهت آن پلاک فرعی ۳٨9 تعیین شده و چون اصل ملک تحدید حدود 
نشده، در اجرای تصمیم هیأت مذکور تحدید حدود پلاک اخیر الذکر ساعت ۱۱ صبح مورخ 
۱40۳/۱0/0٨ در محل شروع و به عمل خواهد آمد ، بدینوسیله مراتب جهت اطلاع مالکین 
مجاور آگهی میشود چنانچه اعتراضی به حدود و حقوق ارتفاقی ملک داشته باشند میتوانند 
از تاریخ تعیین حدود لغایت سی روز کتباً با قید نشانی کامل به اداره ثبت اسناد و املاک خمام 

تسلیم و رسید اخذ نمایند .تاریخ انتشار: شنبه ۱40۳/09/۱7
سجاد عاشری-سرپرست اداره ثبت اسناد واملاک

اگهی تحدید حدود اختصاصی پلاک فرعی۴۰۵ سنگ اصلی۲۹ بخش۵ گیلان 
در اجرای موضوع ماده 7 آیین نامه اجرائی قانون الحاقی موادی به قانون ســاماندهی و 
حمایت از تولید و عرضه مسکن مصوب ۱۳٨٨ ، ششدانگ یکبابخانه و محوطه بمساحت 
۵9۵ متر و 99 دسیمتر مربع مفروز از پلاک شــماره ۱90 فرعی از سنگ اصلی 29 واقع 
در روســتای تیســیه بخش ۵ گیلان حوزه ثبتی خمام به نام اکرم شعبانی سوقه فرزند 
رمضانعلی از هیات مذکور رأی صادر و جهت آن پلاک فرعی 40۵ تعیین شــده و چون 
اصل ملک تحدید حدود نشــده ، در اجرای تصمیم هیأت مذکــور تحدید حدود پلاک 
اخیر الذکر ساعت 9 صبح مورخ ۱40۳/۱0/09 در محل شــروع و به عمل خواهد آمد ، 
بدینوسیله مراتب جهت اطلاع مالکین مجاور آگهی میشود چنانچه اعتراضی به حدود 
و حقوق ارتفاقی ملک داشته باشــند میتوانند از تاریخ تعیین حدود لغایت سی روز کتباً 
با قید نشانی کامل به اداره ثبت اسناد و املاک خمام تسلیم و رسید اخذ نمایند. . تاریخ 

انتشار: شنبه ۱40۳/09/۱7
سجاد عاشری-سرپرست اداره ثبت اسناد واملاک

آگهی تحدید حدود اختصاصی پلاک فرعی ۴۰۹ سنگ اصلی 
۲۹ بخش ۵ گیلان

در اجرای موضوع ماده 7 آیین نامه اجرائی قانون الحاقی موادی به قانون ســاماندهی و 
حمایت از تولید و عرضه مسکن مصوب ۱۳٨٨ ، ششــدانگ یک قطعه زمین بمساحت 
۳2۵ متر و 04 دسیمتر مربع مفروز از پلاک شماره ۱90 فرعی از سنگ اصلی 29 واقع در 
روستای تیسیه بخش ۵ گیلان حوزه ثبتی خمام به نام آقای یوسف حاجی پور ویشکاهی 
فرزند محمد از هیأت مذکور رأی صادر و جهت آن پلاک فرعی 409 تعیین شده و چون 
اصل ملک تحدید حدود نشــده ، در اجرای تصمیم هیأت مذکــور تحدید حدود پلاک 
اخیر الذکر ساعت 9 صبح مورخ ۱40۳/۱0/0٨ در محل شــروع و به عمل خواهد آمد ، 
بدینوسیله مراتب جهت اطلاع مالکین مجاور آگهی میشود چنانچه اعتراضی به حدود 
و حقوق ارتفاقی ملک داشته باشــند میتوانند از تاریخ تعیین حدود لغایت سی روز کتباً 
با قید نشانی کامل به اداره ثبت اســناد و املاک خمام تسلیم و رسید اخذ نمایند . تاریخ 

انتشار: شنبه ۱40۳/09/۱7
سجاد عاشری-سرپرست اداره ثبت اسناد واملاک

آگهی تحدید حدود اختصاصی پلاک فرعی ۳۸۵ 
سنگ اصلی 29 بخش ۵ گیلان

در اجرای موضوع ماده 7 آیین نامه اجرائی قانون الحاقی موادی به قانون ساماندهی و حمایت 
از تولید و عرضه مسکن مصوب ۱۳٨٨ ، ششدانگ یکباب خانه و محوطه بمساحت 4٦۱ متر 
و ٨۵ دسیمتر مربع مفروز از پلاک شماره ۱90 فرعی از سنگ اصلی 29 واقع در روستای 
تیسیه بخش ۵ گیلان حوزه ثبتی خمام به نام آقای علیرضا کیهانی تسیه فرزند محمدرضا از 
هیأت مذکور رأی صادر و جهت آن پلاک فرعی ۳٨۵ تعیین شده و چون اصل ملک تحدید 
حدود نشده ، در اجرای تصمیم هیأت مذکور تحدید حدود پلاک اخیر الذکر ساعت ۱0 صبح 
مورخ ۱40۳/۱0/0٨ در محل شروع و به عمل خواهد آمد ، بدینوسیله مراتب جهت اطلاع 
مالکین مجاور آگهی میشود چنانچه اعتراضی به حدود و حقوق ارتفاقی ملک داشته باشند 
میتوانند از تاریخ تعیین حدود لغایت سی روز کتباً با قید نشانی کامل به اداره ثبت اسناد و 

املاک خمام تسلیم و رسید اخذ نمایند . تاریخ انتشار: شنبه ۱40۳/09/۱7
سجاد عاشری-سرپرست اداره ثبت اسناد واملاک

آگهی تحدید حدود اختصاصی پلاک فرعی ۳۸۸ سنگ اصلی ۲۹ بخش ۵ گیلان
در اجرای موضوع ماده 7 آیین نامه اجرائی قانون الحاقی موادی به قانون ساماندهی و حمایت 
از تولید و عرضه مسکن مصوب ۱۳٨٨ ، ششدانگ یکباب خانه و محوطه بمساحت ۱9۵۱ 
متر و 07 دسیمتر مربع مفروز از پلاک شماره ۱90 فرعی از سنگ اصلی 29 واقع در روستای 
تیسیه بخش ۵ گیلان حوزه ثبتی خمام به نام آقای علی رحیمی تسیه فرزند محمد علی از 
هیأت مذکور رأی صادر و جهت آن پلاک فرعی ۳٨٨ تعیین شده و چون اصل ملک تحدید 
حدود نشده ، در اجرای تصمیم هیأت مذکور تحدید حدود پلاک اخیر الذکر ساعت ۱0:۳0 
صبح مورخ ۱40۳/۱0/0٨ در محل شروع و به عمل خواهد آمد ، بدینوسیله مراتب جهت 
اطلاع مالکین مجاور آگهی میشود چنانچه اعتراضی به حدود و حقوق ارتفاقی ملک داشته 
باشند میتوانند از تاریخ تعیین حدود لغایت سی روز کتباً با قید نشانی کامل به اداره ثبت اسناد 

و املاک خمام تسلیم و رسید اخذ نمایند . تاریخ انتشار: شنبه ۱40۳/09/۱7
سجاد عاشری-سرپرست اداره ثبت اسناد واملاک

آگهی مفقودی 
برگ سبز خودروی سواری پژو 405SLX-TU5 مدل ۱۳97 به 
رنگ سفید ـ روغنی به شماره موتور 181B0085593  به شماره 
شاســی NAAM31FE1JK712291 به شماره پلاک 2۵۵ ج 
9٨ ایران ٦2 به نام مالک یداله عابدین زاده مفقود گردیده و از درجه 

اعتبار ساقط می باشد. )مازندران(

آگهی
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سبکزندگي

اين روزها براي زندگي مجردي نمي شود 
اندازه يك جهيزيه كامل هزينه كرد آن هم 
وقتي كه حتي نوعروسان هم برای خريد 
جهيزيه در پيچ و خم درآمدهاي اندك 
مانده اند. در چنين اوضاعی، سمســاري 
محلي است دندان گير براي جواناني كه تازه تشكيل زندگي داده اند 
يا كساني كه مي خواهند تجربه زندگي مجردي و دانشجويي داشته 

باشند.
شايدبار اولی كه وارد سمساری  مي شويد بوي كهنگي مانده و شكل 
و شمايل مغازه توي ذوق تان بزند و دل تان چرك شود اما درهمين 
مغازه ها جنس هايي پيدا مي شود كه نو هستند و نصف قيمت اصلي 

بازار به فروش مي رسند. 
در خيابان زرتشت چند سمساري و امانت فروشي در كنار همديگر 
به طور مسالمت آميز به كار خريد و فروش جنس دست دوم مشغول 
هستند. داخل مغازه هايشان برخلاف انتظار حتي كالاهاي كاملا نو 
هم پيدا مي شود. تختخواب، مبل، جا كفشي همه نو هستند. فروشنده 
وقتي تعجبم را مي بيند، مي گويد: »اينها مال عروسي بود. بيچاره يك 
هفته از عروسي اش نگذشــته بوده كه مچ شوهرش را گرفته و جدا 
شده، حالا همه جهيزيه اش را حراج گذاشته!اين سرويس خواب را 
مي بيني الان در بازار دست كم چند ميليوني قيمت دارد اما همه را 
سرجمع مي دهد 500 هزار تومن، تمام! بيچاره آتش زده به مالش!« 
وقتي مي پرسم اين وسايل نو هستند پس چرا آنقدر قيمت شان كم 
است، تعجب مي كند و مي گويد: »يعني چي خانم! جنس كه از بازار 
بياد خونه ميشه دســت دوم قيمتش هم نصف ميشه!« چند دختر 
جوان در حال زير و رو كردن اجناس داخل مغازه هستند، تختخوابي 
را مي پسندند و سر قيمت چانه مي زنند. تخت خواب يك نفره 60 
هزار تومان مي شود. فروشنده مي گويد: »بيا با تشكش 80 هزار تومان 
بده!«اما دوست او تشك را نمي خواهد و مي گويد: » معلوم نيست كي 
استفاده كرده و تشك دست دوم به درد نمي خورد. «وقتي علت خريد 
جنس دست دوم را مي پرسم مي گويد: »ما چند ماه است كه در تهران 
كارمنديم و تنها زندگي مي كنيم. واقعا صرف ندارد كه بخواهيم جنس 
نو بخريم. اكثر دوستانم هم از اين مغازه همه وسايل زندگي شان را با 
سه، چهار ميليون خريده اند. اگر بخواهم جنس نو بخرم بايد حدود 
20 ميليوني پياده بشم!«فروشنده اين سمســاري مي گويد:  اكثر 
مشتريانش را كساني كه خانه مجردي دارند يا دانشجوها تشكيل 
مي دهند. ادامه می دهد:» البته گاهي پيــش مي آيد خانواده تازه 
عروسي مي آيند و دور از چشــم خانواده داماد اگر جنسي نو باشد و 

معلوم نشود، براي جهيزيه مي خرند.« مغازه بعدي قدمتي طولاني 
در اين راســته دارد. مردي كه همه مي شناسندش. اكبر آقا مشهور 
سمساري هاي راسته است؛ كسي كه در مغازه اش هم جنس آنتيك 
و قديمي پيدا مي شود و هم جنس هايي كه بشود براي يك زندگي 
نو خريد و استفاده كرد. در دم و دســتگاهش كتاب هم وجود دارد. 
مي گويد يكي از خبرنگاران معروف كه اكنون آن طرف آب هاست از 
مشتريان پروپا قرص كتاب ها و كتابخانه هايش بوده است و هميشه 
از او خريد مي كرده. از شغلش راضي است و مي گويد: »ما ابزار دست 
مردم براي تشكيل يك زندگي كم هزينه هستيم. «در مغازه اش وسايل 
جالبي پيدا مي شود. از مبل هايي با رويه مخمل زرشكي تا لاله هايي كه 
اصل نيستند اما قديمي اند. اتوي برقي، قابلمه هاي استيل و تابلوهاي 
رنگ و روغن با طرح اليزابت و شاهزاده  هاي انگليسي كه در باغ ها قدم 
مي زنند. شاهزاده انگليسي از داخل تابلو به سماور برقي خيره شده و 
فكر نمي كرده قرار است در سمساري اي در مركز شهر چوب حراج 
بخورد. فروشنده مي گويد: »اينها ميراث يك مرده است كه بچه هايش 
به تازگي به ما فروخته اند.« مي پرسم اين اجناس از مد افتاده مشتري 
هم دارند؟!با اينكه خيلي بداخلاق و كم حرف است و همش سرش 
داخل يك كتاب قديمي اســت، مي خندد و مي گويــد: »بالاخره 
 هر جنسي مشــتري خودش را دارد، يعني هرچي از مد افتاد بايد 

بيندازيم دور؟!«

 سمساري، حاصل توافق فروشنده و مشتري
يكي از اعضاي اتحاديه سمساران و امانت فروشان تهران درباره اين 
شغل به »كسب و كار« توضيح مي دهد: »اجناس چون دست دوم 
هستند در حدود 15 تا 20 درصد زير قيمت كالاي نو قيمت گذاري 
مي شود. دو مرحله توافق وجود دارد كه سمسار جنس را مستقيم 
مي خرد يا جنس را در مغازه امانت مي گذارد تا بفروشند. اما اين شغل بر 
اساس توافق بين فروشنده و خريدار شكل مي گيرد و زياد نمي توان به 
قيمت و حد و حدودي كه تعيين مي شود اكتفا كرد. چون اين موضوع 
بر كالاي دست دوم دلالت مي كند و كالاي دست اول و نو نيست كه 
تعزيرات بر آن نظارت دارد.« اين عضو اتحاديه تاكيد مي كند: »ميزان 
دست دوم بودن هم از طريق خود كارشناس مشخص مي شود. در 
واقع سمساران كارشناس اين موضوع هستند. يخچالي كه يك سال 
كاركرد داشته با يخچال 10 ساله متفاوت است و بايد براساس توافق 
بين فروشنده و سمسار قيمت گذاري شود. به هر حال سمسار يا امانت 
فروش مبلغ را بر مبناي كالاي دست اول قيمت گذاري مي كند و در 
حدود 20 تا 30 درصد زير قيمت مي فروشد. عامل دوم قيمت گذاري 

تميز بودن جنس است. در ضمن نبايد فراموش شود، رضايت طرفين 
شرط فروش سمساري ها است و نقش اتحاديه سمساران نظارت بر 

جواز مغازه ها و نحوه قيمت گذاري اجناس است. «

 جنــس دســت دوم بــا نازل تريــن قيمــت!
سمساري هاي زيادي در سطح شهر وجود دارند كه در آگهي هاي 
روزنامه تبليغ مي كنند يا سال هاســت در يك محــل به اين كار 
مشغول هستند. فروشنده يكي از اين سمســاري ها كه در مركز 
شــهر واقع شــده و مشــتري هاي پرو پاقرص و دائمــي دارد به 

»كسب و كار« مي گويد: »اكثر مشــتري هاي ما كساني هستند 
كه طلاق مي گيرند يا مهاجران خارج كشــورند. ما اجناس شان 
را مي خريم. ما هيچ وقت از واســطه جنســي را نمي خريم، حتما 
 به خانــه مي رويم و خودمــان جنس را مي بينيم و كارشناســي

 مي كنيم. 
بــراي ايــن كار بايــد 200 تــا 300 ميليــون ســرمايه اوليه 
داشــته باشــيد كــه شــامل هزينه هــاي مغــازه و خريــد و 
ماليــات مي شــود. از ســويي ديگر، خريــد جنــس اماني هم 
ديگر از مد افتاده و منســوخ شــده است. چون ســودي ندارد.« 

 ايــن فروشــنده مي گويــد: »رونق شــغل ما خيلــي هم خوب
 نيست. 

چون تا وقتــي براي خــودت اعتباري كســب نكني كســي از 
تو جنس دســت دوم نمي خرد چون فكر مي كند خراب اســت. 
البته مــا جنس را بــه قيمــت روز مي خريم و 10 درصد ســود 
مي گيريم. حالا جنس را اگر نــوي نو هم بخريــد وقتي به خانه 
بيايد مي شود نصف قيمت و دســت دوم و كار ما از آن لحظه آغاز 
 مي شود. فروش جنس دســت دوم با نازل ترين قيمت و كم ترين

 سود!«

 »کسب و کار« بازار خرید و فروش کالا های دست دوم را بررسی می کند

سمساریهایمجردپرست!

شغل هاي كاذب اطراف ما را گرفته اند. 
شغل هايي كه نمي دانيم به دليل غم نان 
است كه ايجاد شده اند يا نياز جامعه آنها 
را به اين سمت كشــانده. يك توفان در 
تهران نشان داد كه نصابان ماهواره چه 
درآمدي دارند آن هم از نوع كلان! حالا 
بايد براي درست كردن آنتن ماهواره تان وقت بگيريد. انگار به مطب 
دكتر مراجعه كرده ايد. آنها مثل گربه هستند به محدوده همديگر 
وارد نمي شوند و وقتي براي نصب آنتن ماهواره تماس مي گيريد، 
مي گويند: »اول بايد آدرس محل ســكونت تان را بگويي.« وقتي 
مي گويم: »فاطمي« ســريع جواب مي دهد: »اصلا من پا توي آن 
منطقه نمي گذارم. فاطمي منطقه آقا قدرت است. ما مثل گربه ها 
مي مونيم محدوده داريم، توي محدوده همديگه هم وارد نميشيم!« 
بعد از توفان تهران معلوم شد كه نصابان كسب و كار پردرآمدي دارند 
اگرچه اين روزها باز در اخبار خبر مي رسد كه ديش هاي سمت غرب 
تهران را جمع كرده اند. محمد كه خودش از نصابان ماهواره است و 
10 سال است اين شغل را دارد، مي گويد: »هرچه بيشتر ماهواره ها را 
جمع كنند به نفع ماست، چون تقاضاي نصب بيشتر مي شود و كار ما 
رونق بيشتري مي گيرد.« اين حكايت شغلي كاذب است كه از لحاظ 

قانوني منع دارد ولي شغل هاي كاذب هم در جامعه وجود دارند. 

 بعد از توفان 2هزار نفر مشتري پيدا کردم!
محمدكه فوق ليسانس مكانيك از دانشگاه صنعتي شريف دارد، 
مي گويد: »در رشته خودم نتوانســتم به درآمد دلخواهم برسم. 
الان با نصب كردن چند ديش در روز درآمد ماهانه ام خيلي بيشتر 
از يك مهندس مكانيك اســت. اوايل كه درسم تمام شده بود در 
آموزشگاه تدريس مي كردم، بعد شركت زدم كه ورشكست شدم. 
حالا هم از شغلم راضي هســتم.« وقتي مي پرسم راست است كه 
 بعد از توفان تهران مشــتري و درآمدتان چند برابر شــده است؟

مي گويد: »بلــه. آنقدر زياد بــود كه حالم از كار بهــم مي خورد. 
اصلا بريده ام. طوري شــده كه من ديگر از ســاعت 6 بعد از ظهر 
به بعد تلفن هايم را جــواب نمي دهم. اگر بگــم روزي 2هزار نفر 
زنگ مي زننــد، اغراق نمي كنــم!« مي خنــدد و مي گويد: »اين 
چند وقت از ســاعت 9 صبح تا يك نصفه شــب ســركار بودم.« 
از نرخ ديش هاي ماهــواره مي گويد: »ديش گــردون موتور دار 
خيلي خوبــه. اصلا در توفــان ديش گــردون موتورداركه وصل 
 كرده بــودم بــا وزش باد نيفتــاد. قيمــت اين ديش هــا هم از
 350، 400هزار تومان شروع مي شوند و رسيور اچ دي هم از 300 
هزار تومان به بالاست و دستمزد نصب ديش موتوردار با معمولي 
متفاوت اســت. من خودم براي نصب موتوردار 100 هزار تومان 
دستمزد مي گيرم چون نصبش خيلي  سخت است. در اين چند 
وقت كه باد آمد من روزي 6 تا ديــش موتور دار فروختم. اوايل كه 
توفان آمده بود وقتي مي رفتم بالاي پشت بام ها وحشت مي كردم. 
يك عالمه ديش كج و معوج به هر ســمتي پرتاب شده بود عين 
جاهايي كه قحطي مي آيد و همه جاي شهر درب و داغون مي شود.« 
وقتي مي پرسم زمان توفان شديد تهران كجا بودي؟ باز مي خندد 
و مي گويد: »معلومه سركار. رو پشت بوم. اصلا باد داشت خودم را 

مي برد. لاغرم هستم. چند قدم رفتم تا لبه پشت بام و نزديك بود 
بيفتم پايين.« معلوم است كه چند سال اســت در اين شغل كار 
مي كند، اسم تمام رســيورها و مدل ها را مي داند. از مدلي كه به 
اينترنت وصل مي شود تا يك مدل خيلي معمولي كه گران قيمت 
هم نباشد. رسيور دست دوم هم دارد و با قيمتي ارزان تر مي فروشد. 
اما خودش بهترين رسيور را حدود قيمت 500 هزار تومان مي داند 
و پيشنهاد مي دهد، بخريم. اما تاكيد مي كند: »بايد حتما قبلش 
براي نصبش وقــت بگيريد.« مي گويد: »ايــن روزها كه از خواب 
بيدار مي شوم، يك سره عذرخواهي مي كنم و شرمنده نقل دهنم 
شده. تازه اين خيلي بد است، دارم مشتري هاي اصليم را از دست 
مي دهم. چون سرم شلوغ است، به همه مشتري ها نمي رسم و كم كم 

مشتري هايم مي پرند!«

 نصاب ماهواره پروازي!
اين شغل كاذب متاســفانه فقط در تهران متقاضي ندارد بلكه در 
شهرستان ها هم از نصابان خوب دعوت مي كنند كه ديش هايشان را 
تنظيم كنند. محمد خودش از نصاباني است كه به همه جاي ايران 

براي نصب ديش رفته است. مي خندد و مي گويد: »ما مثل استادان 
پروازي هستيم با اين تفاوت كه استاد نصب ماهواره ايم و كلاس روي 
پشت بام است! دليل موفقيتم هم اين است كه سرعتم خيلي بالاست 
و سريع كار را انجام مي دهم. به من پول بدهند همه جا مي روم. الان 
يك دكتر در شمال شهر مشتري من است، آن قدر كارم خوب بوده 
تمام ماهواره هاي ويلاهاي شمال، لواسان و دماوندش را من نصب 
كرده ام. به قدري دقيق جهت يابي مي كنم كه من را روي دســت 
مي برند!« بالاخره بعد از اصرارهاي زياد راضي مي شود بگويد ماهي 
چند ميليون درآمد دارد آن هم از يك شغل كاذب! اما اين شغل كاذب 
هم مشكلات خودش را دارد. وقتي مي پرسم تا حالا گير نيفتادي، جا 
مي خورد و مي گويد: »چرا ! گير هم افتادم. جريمه هم شدم. ولي اين 
تقصير من نيست كه مردم دلشان مي خواهد جم و فارسي وان ببينند، 
من بايد تاوان پس بدهم؟! وقتي ماهواره ها را جمع مي كنند مردم هي 
زنگ مي زنند بيا، وصل كن ! اين تقصير منه!؟ بايد به مردم بگويند، 

ماهواره نبينيد وگرنه من صورت مساله هستم.«
سعيد از كساني است كه نه به دليل شور جواني و هيجان، ماهواره 
نصب مي كند بلكه ســن و سالي از او گذشــته، به قول خودشان 

كهنه كار اين شغل كاذب است. وقتي مي گويم بعد از توفان حسابي 
بازار كارت گرم شده اســت؟ اعتراض مي كند و مي گويد: »اصلا 
اين طور نيست. همه فكر مي كنند الان ما حسابي وضع مان خوب 
شده و حسابي مشــتري جمع كرده ايم ولي اين توفان باعث شد 
ما مشــتري هاي قديمي مان را هم از دســت بدهيم. چون هر بار 
زنگ مي زنند ما به علت ازدحام مشــتري مجبوريم مشتري هاي 
هميشگي مان را هم از دست بدهيم. سرمان شلوغ شده ولي چه 

فايده كه ضررش بيشتر از سودش شده است. 
وقتي در روز 50 تا زنگ خور دارم چــه فايده، من كه نمي توانم به 
همه جا سر بزنم. قبل از توفان من روزي 7 جا سر مي زدم ولي الان 
نمي توانم همه را ساپورت كنم. بالاخره كار ما طوري نيست كه مثل 
مغازه دارها وقتي سرمان شلوغ شد، كارگر اضافه كنيم. حتي پول 
بيشتر هم بگيريم، نمي توانيم مشــتري هاي دائمي مان را حفظ 
كنيم. اين ديد اشتباهي است كه در اين چند وقت ما ميلياردي پول 

درآورديم، ما قبل توفان هم مشتري داشتيم.«
 سعيد هم به ســختي درباره دســتمزدش صحبت مي كند اما 
مي گويد: »من براي يك ويزيت ساده ديش و جهت يابي 50 هزار 

تومان مي گيرم! تا باقي قضايا كه كانال يابي و نصب و... اســت كه 
هزينه هاي خودش را دارد.«

 توفاني بر ديش هاي ماهواره
توفاني كه چنــدي پيش تهــران را درنورديد، ديش هــا را از جا 
درآورد، تنظيمات كانال ها را به هم ريخت و نشــان داد يك شغل 
كاذب و پنهان در تهران وجــود دارد كه درآمــد ميليوني از آن 
به دســت مي آيد.  بيش از 2 ميليون ديش روي پشــت بام هاي 
 پايتخت نصب اســت كــه البته اين آمــار بســيار خوش بينانه
 اســت.  در اين ميان اگــر در جريــان حادثه اخير تنهــا 10 درصد 
ديش هــاي ماهــواره خانوارهــاي ســاكن پايتخت آســيب ديده 
باشــد و نياز به نصب مجدد يــا تنظيم جهت باشــند، گردش مالي 
 10 ميليــاردي بــراي نصابــان ماهــواره تخميــن زده مي شــود. 
نصابــان ماهــواره شــغلي كاذب دارنــد كــه آن هــم بي مخاطره 
نيست.دســتگير مي شــوند،جريمه مي دهنــد و حتــي درتوفان 
 اخيــر نزديك بــود در حيــن كار از فــراز بام هــا به قعر آســفالت 

پرتاپ شوند! 

 »کسب و کار« از درآمد ميليوني نصابان ماهواره در تهران گزارش می دهد

فرمانروایانبامها
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آلودگی هوای کلانشهر مشهد 
وارد سومین روز پیاپی شد

مشهد-  سرپرست اداره کل حفاظت محیط 
زیست خراســان  رضوی گفت: کیفیت هوای 
کلانشــهر مشــهد امروز )۱۶ آذر ماه( برای 
ســومین روز پیاپی در شــرایط »ناسالم« و 
وضعیت هشــدار برای تنفس شهروندان قرار 
دارد. سعید محمودی روز جمعه در گفت و گو 
با خبرنگار ایرنا افزود: میانگین شاخص کیفیت 
هوای مشهد در ۲۴ ساعت گذشته با عدد ۱۱۴ 
نشانگر هوای ناسالم است و شاخص های یک 
تا ۲ ساعت گذشته نیز با عدد ۱۲۴ از شرایط 

ناسالم خبر می دهد.
وی با بیان این که کیفیت هوا در پنج منطقه 
در وضعیت »سالم« اســت ادامه داد: کیفیت 
هوا در ۱۸منطقه دیگر مشــهد در شــرایط 
ناسالم برای افراد حساس و در هشت منطقه 
دیگر دارای ایستگاه سنجش مشهد در شرایط 
سالم است. سرپرست اداره کل حفاظت محیط 
زیست خراســان  رضوی گفت: به شهروندان 
توصیه می شود در روزهای دارای هوای آلوده، 
ضمن خودمراقبتی و اســتفاده از ماسک، از 
تردد در سطح شهر و مناطق آلوده دوری کنند. 
محمودی افزود: شایسته اســت شهروندان 
مشــهدی با کاهش رفــت و آمدهــای غیر 
ضروری، نقش موثر خود را در بهبود کیفیت 

هوای این شهر ایفا کنند.
قرار داشتن شــاخص کلی کیفیت هوا تا ۵۰ 
ای.کیو.آی بــه معنای وضعیــت »پاک« و 
بین ۵۱ تا ۱۰۰ ای.کیو.آی نشــانگر وضعیت 
»سالم« است. همچنین قرار گرفتن شاخص 
کلی کیفیت هــوا بین اعــداد ۱۰۱ تا ۱۵۰ 
ای.کیو.آی به معنای »آلودگی هوا برای افراد 
حساس و کودکان« و بین اعداد ۱۵۱ تا ۲۰۰ 
ای.کیو.آی به معنای »آلودگی هوا برای همه 

سنین« محسوب می شود.

استاندار سمنان:
دانشجویان زمینه ساز تحول گرایی 
اجتماعی، اقتصادی و فرهنگی هستند

سمنان :  استاندار سمنان گفت: دانشجویان 
نقش سازنده دارند و تحول گرایی اجتماعی، 
اقتصادی و فرهنگی از آثــار حضور و فعالیت 
آنان اســت.  محمدجواد کولیوند شــامگاه 
پنجشنبه در پیامی به مناسبت »روز دانشجو« 
بیان کرد: شــانزدهم آذر یــادآور عظمت و 
جلال روح دانش محور و آزاداندیشی جوانان 
متعهد این سرزمین است؛ روزی که در سپهر 
انقلاب فکری و فرهنگی ملت ایران به عنوان 
نماد پایداری، ایســتادگی و دفــاع از کرامت 
انسانی به دست دانشجویان حماسه ساز ثبت 
و ضبط شــد. ی در این پیام افــزود: این روز 
باشکوه، تجلی اراده ای اســتوار و اندیشه ای 
پویا در میان نسل هایی است که تاریخ سازان 
فردای این کشور خواهند بود. وی تاکید کرد: 
استان سمنان با تکیه بر چهره های برجسته و 
فرهیخته  علمی خود، چه در حوزه آموزش و 
چه در عرصه پژوهش های کاربردی و فناورانه، 
بســتری مناســب برای پرورش نخبگان و 
اندیشــمندانی اســت که می توانند افق های 
تازه ای برای توسعه پایدار و رشد ملی بگشایند.

امام جمعه ساری: ایستادگی تنها 
راه مقابله با آمریکا است

ساری- نماینده ولی فقیه در مازندران و امام جمعه 
ساری گفت: آمریکا همواره به دنبال زیاده خواهی 
است و نشان داد لایق مذاکره نیست و مسیر درست 

مقابله با آن از طریق ایستادگی است.
آیت الله محمدباقر محمدی لایینی در خطبه های 
نماز جمعه ســاری افزود: باید در مقابل استکبار 
جهانی ایســتادگی کرد چرا که سازش و مذاکره 
جواب نمی دهد. وی ادامــه داد : مذاکره با آمریکا 
بی ثمر است چرا که آمریکا شیطان بزرگ است و 

تلاش برای مذاکره سرانجامی ندارد.
امام جمعه ساری خاطرنشان کرد : تجربه ها نشان 
داد که آمریکا چقدر نقض عهد کرد که از آن جمله 
برجام است که به آن پایبند نیست. برای مستکبران 

مذاکره ابزاری است که ما را سرکار بگذارند.
آیت الله محمدی لایینی با اشاره به در پیش بودن 
روز جهانی حقوق بشر گفت که در دنیای کنونی 
مظلومان را تحت فشار و ظلم قرار می دهند و خلاف 

حقوق بشر اعمال قدرت می کنند.
وی اضافه کرد: مجلس باید لایحــه بودجه را در 

راستای برنامه هفتم توسعه تنظیم و تثبیت کند.

وزیر کشــور با ابلاغ سلام 
رییس جمهور بــه مردم 
اســتان گفت: آذربایجان 
غربی نماد عملــی وفاق و 
وحدت در کشور به شمار 

می رود.
اسکندر مومنی روز جمعه در آیین تکریم و معارفه 
استاندار آذربایجان غربی افزود: سال های متمادی 
است که اقوام، مذاهب و ادیان مختلف در این استان 
در کنار هم زندگی تــوام با وحــدت دارند و نماد 

وحدت هستند.
وی با گرامیداشت یاد امام جمعه فقید ارومیه، آیت 
الله حســنی اضافه کرد: آذربایجان غربی، مفاخر، 
مشــاهیر و بزرگان زیادی را در طول تاریخ تقدیم 

کرده است.
وی اظهار کــرد: ما معتقدیم که پاســداری از رای 
مردم، صرفا حفاظــت از آرای مردم در صندوق ها 
نیســت و بعد از پایان انتخابات هم این پاسداری 

از رای مــردم، باید حفظ شــود. وی با اشــاره به 
تاکید رییس جمهور در خصــوص احیای دریاچه 
ارومیه بیان کرد: امیدواریم اســتاندار آذربایجان 
 غربی، برنامــه ای را ارائه دهد کــه زمینه این امر 

فراهم شود.
وزیر کشــور تاکید کرد: هرآنچه که مــردم به آن 
رای داده اند، باید در طول اســتقرار دولت و مدت 

چهارساله رعایت شود.
مومنی با اشاره به اینکه وفاق، یکی از رویکردهایی 
بود که مردم به آن رای داده اند، ادامه داد: در دولت 
تلاش کردیم که در حوزه وزارت کشور، این رویکرد 
عملی شــود و گام های بزرگی را در این خصوص 

بردارد.
وی با اشاره به تعیین شــاخص هایی برای انتخاب 
اســتانداران افزود: با همین روند تلاش شــد که 
اســتانداران اســتان های مختلف کشور مشخص 

شوند.
وی اضافه کرد: با همین رویکرد در کردستان برای 
اولین بار استاندار اهل سنت در خوزستان، استاندار 
عرب و در سیستان و بلوچستان، استاندار اهل سنت 

بلوچ برای اولین بار منصوب شدند.

وزیر کشــورگفت: رییس جمهــور و همه اعضای 
کابینه متعهد هســتند که به آرای مردم و رویکرد 

مردم در انتخاب رییس جمهور، وفادار باشیم.
مومنی به استانداران توصیه کرد که از همه ظرفیت 

های کشور نظیر دولت استفاده کنند.
وی تاکید کرد: همه ما یک ملت و ایرانی هستیم و 
اگر بخواهد ایران پیشرفت کند، باید از همه ظرفیت 
ها، انسان های شایسته و کارآمد، فارغ از جنسیت، 

دین، مذهب و نگاه سیاسی بهره برد.
وزیر کشور افزود: بزرگترین سرمایه کشور ما منابع 
انسانی هستند که این ظرفیت بزرگ را در دوره های 
مختلف به ویژه دوران دفاع مقدس مشاهده کردیم.

مومنی با اشاره به ظرفیت های قابل توجه آذربایجان 
غربی و اثرگذاری این اســتان در تحولات تاریخی 
سیاسی اجتماعی کشور اضافه کرد: نظر ما بر این 
بود که برای این استان، آزمون و خطا نداشته باشیم 
و فرد انتخاب شده، ضمن داشتن شاخص های لازم، 

تجربه لازم را هم داشته باشد.
وی اظهار کرد: بعد از بررسی های مختلف به دکتر 
رحمانی رسیدیم که همه آن شاخص ها را داشتند 
و در وزارت خانه ها و همچنین قوه مجریه فعالیت 

داشتند. وی، رحمانی را شخصیتی ملی عنوان کرد 
و ادامه داد: دکتر پزشــکیان نیــز وی را از نزدیک 
می شــناخت و اســتقبال کرد که به هیات دولت 

پیشنهاد شد.
وزیر کشور با اشاره به برنامه ها و تسلط خوب دکتر 
رحمانی در راستای توسعه آذربایجان غربی گفت: 
تقریبا همه وزرا ثبت نام کرده بودند که در دفاع از 
وی صحبت کنند که ۱۰ نفر ســخن گفتند و همه 

اعضا به ایشان رای مثبت دادند. مومنی تاکید کرد: 
آذربایجان غربی به جایی که شایســته آن است، 
خواهد رســید و خدمات خوبــی در این خصوص 
بعد از انقلاب شکوهمند اسلامی کشیده شده ولی 
اعتقاد ما این است که با جایگاه شایسته مردم این 
استان با این منابع و سرمایه های عظیم فاصله داریم 
 ولی می توان از فرصت ها برای توســعه این استان 

بهره برد.

وزیر کشور:

 آذربایجان غربی نماد عملی وفاق و وحدت است

بوشــهر- رئیــس دانشــگاه خلیــج فــارس بوشــهر گفت: 
دانشــجویان با بهره گیــری از فرصت های علمی ،پژوهشــی 
و فرهنگــی موجــود در دانشــگاه ،دانــش و مهارت هــای 
 خــود را ارتقــا داده و جهــت پیشــرفت و تعالــی کشــور

 گام بردارند.
محمد مدرســی روز جمعه همزمان با بزرگداشت ۱۶ آذر روز 
دانشجو با صدور پیامی یادآور شد: فرارسیدن شانزدهم آذر روز 
دانشجو یادآور حماسه آفرینی دانشجویان آگاه و مبارزی است 

که با نثار خون پاک خود ، برگ زرینی بــر تاریخ مبارزات ملت 
ایران افزودند.

وی افــزود: اینجانــب ضمــن گرامیداشــت یــاد و خاطــره 
شــهدای دانشــجو، ایــن روز خجســته را بــه تمامــی 
خانواده بــزرگ دانشــگاه بــه ویــژه دانشــجویان پرتلاش 
 و آینــده ســازان دانشــگاه خلیــج فــارس تبریــک 

می گویم.
مدرسی خطاب به دانشــجویان تصریح کرد: دانشجویان عزیز ، 

شما سرمایه های ارزشمند کشور و امید به آینده ایران اسلامی 
هستید.

رئیس دانشــگاه خلیج فارس ادامه داد: این دانشــگاه به عنوان 
خانه دوم شما همواره تلاش کرده تا بستری مناسب برای رشد و 

شکوفایی استعدادهایتان فراهم آورد .
وی گفت: از دانشجویان این دانشگاه دعوت می کنم تا با مشارکت 
فعال در فعالیت های علمی ، فرهنگی و اجتماعی دانشگاه ، در 

ساختن آینده ای روشن برای خود و کشورمان کوشا باشند.

مشهد- معاون اول قوه قضاییه گفت:این قوه به دنبال بهره گیری 
از شــیوه های نوین در محاکم قضایی اســت تا رسیدگی ها در 

محاکم برخط شود.
حجت الاسلام حمزه خلیلی روز جمعه در آیین پایانی مسابقات 
»شبیه سازی دادگاه« در دانشگاه آزاد اسلامی واحد مشهد افزود: 
در این شــرایط مردم متوجه عادلانه بودن یا غیرعادلانه بودن 

رسیدگی ها در محاکم قضایی خواهند شد.
وی اظهار کرد: اعتقاد ما بر این است که شیوه های رسیدگی به 
پرونده ها در محاکم قضایی باید برخط شــود لذا از دانشگاه ها 
و مجامع علمی انتظار داریم تا دســتاوردهای خود در راستای 
رسیدگی های عادلانه را در اختیار دستگاه عدلیه قرار دهند از 

این رو ارتباط ما با این مجامع می تواند گسترده باشد.
معاون اول قوه قضاییه گفت: وقتی می گوییم دادگاه های برخط 
داریم به این معناســت که نظارت همگانی بــر محکمه جاری 
است، زمانی که چهارچوب ها ریخته و کنترل های اجتماعی بر 

رسیدگی های حکمفرما شود، قضاوت ها عادلانه تر خواهد شد.
خلیلی افزود: با بهره گیری از شیوه های نوین در محاکم قضایی 
می توانیم به عدالت واقعی دست یابیم، آن عدالتی که با طبع بشر 
سازگار است و انسان با هر گرایش و مذهب و دین و فرهنگی آن 
عدالت را تحسین خواهد کرد زیرا انسان به طور فطری زیبایی را 

دوست دارد و آن را تحسین می کند.
وی اضافه کرد: عدالت یک مفهوم ثابت و تغییرناپذیر است و همه 
باور دارند که عدالت به معنای توازن و انصاف است اما آنچه قابل 
تغییر است شیوه های رسیدن به این عدالت است که باید با بهره 
گیری از امکانات جدید از شیوه های سنتی به سمت شیوه های 

نو در محاکم قضایی استفاده کرد
معاون اول قوه قضاییه گفت: امام علی )ع( بر ۲ چیز تاکید داشتند 
و بسیار حساس بودند، نخست اتحاد و انسجام ملت و دوم عدالت 
و عدل که برای تحقق آنها در زیست اجتماعی خود بسیار تلاش 

کردند.

خلیلی افــزود: عدالــت به معنــای قــرار دادن هــر چیز در 
جای خــود اســت و زمان و مــکان نمی شناســند لــذا باید 
از هر شــیوه ای که با طبع بشــر ســازگار اســت و مــا را به 
 برقــراری عدل و رســیدگی هــای عادلانه در محاکم ســوق 

می دهد بهره بگیریم.
دادگاه تمرینی یا دادگاه شبیه ســازی شده فعالیتی دانشجویی 
است که در آن شرکت کنندگان تلاش می کنند فرایند یک دادگاه 
واقعی را از طریق نوشتن لایحه و دفاعیه و ارائه حضوری این لوایح 

در برابر قضات یا هیات داوران اجرا کنند.
شبیه سازی دادگاه ها یکی از جذاب ترین و مهم ترین فعالیت های 
دانشکده های حقوق محســوب می شــود که در سطح ملی و 

بین المللی برگزار و اجرا می شود.
نخســتین دادگاه نمادین یا دادگاه شبیه ســازی شده )موت 
کورت( با موضوع قتل را دانشــگاه آزاد اسلامی خراسان رضوی 
در ۱۹ اسفند ۱۳۹۹ با عنوان "دادگاه نمادین محاکمه عاملان 

ترور سردار شهید حاج قاسم سلیمانی" برگزار کرد. دومین دوره 
از مســابقات ملی »موت کورت« توســط دفتر توانمندسازی و 
مهارت های کاربردی دانشــگاه آزاد اسلامی مشهد با همکاری 
اندیشکده حقوقی آپلاکو و انجمن اسلامی دانشجویان مستقل 
و گروه حقوقی شــهریار و با حضور ۳۱ تیم از دانشگاه های آزاد 
سراسر برگزار شــد که امروز مرحله نهایی آن با حضور سه تیم 

شرکت کننده بود.

اصفهان- پیکر مطهر ۱۱ شهید گمنام، امروز پنجشنبه همزمان با 
روز شهادت حضرت زهرا)س( با برپایی قافله عزاداری در اصفهان 
تشییع شد. پیکر مطهر ۱۱ شهید گمنام با عنوان »کاروان اهالی 
بهشــت« و در قالب یکی از برنامه های مرتبط بــا کنگره ملی 
بزرگداشت ۲۴ هزار شهید اســتان، از پل بزرگمهر تا گلستان 
شــهدای اصفهان با حضور مردم، خانواده های معظم شــهدا، 

ایثارگران و جانبازان، روحانیان و سایر اقشار مردم تشییع شد.

قرار است پیکر مطهر یکی از این شهیدان در »کوی راه حق« واقع 
در جنوب این کلانشهر و یک شهید در شهر »طاد« در شهرستان 

فلاورجان به خاک سپرده شود.
عزاداران فاطمی در این مراسم با نوحه ســرایی، روضه خوانی، 
سینه زنی و مداحی، پیکر مطهر شهدای گمنام را تا خانه ابدی 

بدرقه کردند.
این چهارمین سالی است که آیین تشییع پیکر شهدای گمنام 

با عنوان »مادرانه« همزمان با روز شهادت حضرت فاطمه)س( 
برگزار می شود.

روز گذشــته نیز مراسم تشییع پیکر شــهیدان گمنام در قالب 
کاروان »اهالی بهشــت« در نایین، گرگاب، شاهین شهر و گز و 

برُخوار با حضور خیل عظیم مردم این شهرها برگزار شد.
از مجموع ۲۳۰ هزار شهیدی ثبت شده در کشور ۲۴ هزار نفر از 

اهالی استان اصفهان هستند.

یکهزار و ۳۲۰ خانواده ۲ شــهید، ۹۶ خانواده سه شهید و تنها 
خانواده هفت شهید کشور، به این استان اختصاص دارد.

یک دهم شهدای کارگر، یک پنجم شهدای روحانی، یک چهارم 
شهدای ورزشــکار، یک ششم شــهدای دانش آموز و هفت باب 

مدرسه بالای یکصد شهید کشور نیز متعلق به اصفهان است.
کنگره بزرگداشت شهدای استان اصفهان، ۲۵ آبان سال جاری 

در مصلای بزرگ این شهر برگزار شد.

ساری:  سازه پل بزرگ گلورد که عملیات نصب قطعات آن از ۳۰ 
مهر پارسال آغاز شده بود، این روزها پس از گذشت حدود ۱۴ماه 
به مراحل پایانی نزدیک شده و نصب فقط یک دهانه از قطعات 
این پل فلزی زیرقوسی بزرگ باقی مانده تا سازه و عرشه  یکی از 
زیباترین پل های فلزی کشور از ۲ جبهه عملیاتی شرقی و غربی 

به هم برسد و تکمیل شود.
حدود ۱۴ ماه پیش نخستین قطعه سازه فلزی پل بزرگ گلورد که 
پس از پل »کارون۴« دومین پل فلزی زیرقوسی کشور محسوب 
می شود آغاز شد و اکنون عملیات نصب قطعات این سازه ۲ هزار 

و ۲۰۰ تنی به پایان راه نزدیک شده است.
این پل بــا ۲۸۱ متر طــول و ۱۲ متر عــرض دارای ۱۸ دهانه 
اســت و قوس زیرین آن نیز ۲۰۸ متر طول دارد و بخشــی از 
جــاده جایگزین روی دریاچه مخزن ســد گلورد اســت که به 
منظور ایجاد راه ارتباطی ســاکنان مناطق بالادســت ســد و 

 آبگیری کامل سد ســاخت آن از ســال ۱۳۹۵ در دستور کار
 قرار گرفت.

به گفته معاون طرح و توسعه شــرکت آب منطقه ای مازندران، 
پیشــرفت فیزیکی ســازه پل با تزریق به موقع اعتبارات به ۹۰ 
درصد رســیده و در حال حاضر فقط نصب ســازه و عرشه یک 
 دهانه از پــل باقی مانده کــه عملیات اجرایــی آن نیز در حال 

انجام است.
افراسیاب میرزایی اظهار کرد: پس از نصب آخرین قطعه از عرشه 
پل، برای بهره برداری کامل طرح اقدامات بعدی شــامل نصب 
حفاظ های عرشه، اجرای روکش اپوکسی عرشه و نصب روشنایی 

پل آغاز می شود.
وی درباره فرآیند اجرایی راه  ارتباطی شرق و غرب پل نیز اظهار 
کرد: پیشــرفت فیزیکی عملیات اجرایی راه ارتباطی هم به ۸۷ 

درصد رسیده است.

این مسئول خاطرنشــان کرد: در مجموع پروژه سد گلورد که 
شامل ساخت ســد و تاسیســات، پل بزرگ فلزی روی دریاچه 
و راه ارتباطی اســت اکنون ۹۸ درصد پیشرفت فیزیکی دارد و 
امیدواریم که در دهه فجر امسال شــاهد بهره برداری از این پل 

باشیم.
وعده تکمیل سازه بزرگترین پل شمال کشور در مسیر تحقق

بهره برداری تا پایان سال
مهدی یونسی رستمی اســتاندار مازندران امروز جمعه از روند 
آماده ســازی پل زیرقوسی دسترسی به روســتاهای بالادست 

شهرستان بهشهر بازدید کرد.
وی در حاشــیه بازدید از این طرح اظهار کرد: پیگیری پروژه ها 
با قوت در دستور کار است و در این راســتا بررسی مشکلات و 

معضلات را در دستور کار داریم تا برای رفع موانع تلاش شود.
مقام عالی دولــت در مازنــدران تصریح کرد: تــلاش داریم تا 

پل زیرقوســی ســد گلورد تا قبل از عیــد افتتاح و بــه بهره 
 برداری برســد تــا مــردم شــرق مازنــدران از ایــن نعمت 

برخوردار شوند.
یونسی رستمی گفت: سد گلورد نیاز شرق مازندران برای توسعه 
است و آبگیری این سد می تواند در رونق اقتصادی و گردشگری 

و کشاورزی منطقه اثرگذار باشد.
اهمیت بهره برداری از این پل در حوزه کشــاورزی سبب شده 
که طی ســال های اخیر مســئولان ملی متعددی پیگیر روند 
اجرایی آن شوند و بازدیدهای مکرری از آن انجام شود. آخرین 
بازدید سطح ملی انجام شده از این طرح بزرگ عمرانی مازندران 
نیز مربوط به روز چهارشــنبه -۲۳ آبان- اســت که محمدرضا 
رضایی کوچــی رئیس کمیســیون عمران مجلــس دوازدهم 
 و تعــدادی از اعضــای این کمیســیون از فرآیند اجــرای این 

طرح بازدید کردند.

اصفهان - معاون عمران شــهری شــهردار اصفهان اعلام کرد: 
تکمیل نهایی مجموعه های جانبی سالن اجلاس سران در این 
کلانشــهر تا پیش از پایان این دوره از مدیریت شهری در سال 

۱۴۰۴، جزو برنامه های ما محسوب می شود.
اصغر کشاورز راد، روز جمعه در گفت و گو با خبرنگار ایرنا اظهار 
کرد: احداث سه سالن جنبی مجموعه نامبرده بیشترین بخش 

عملیات عمرانی برای تکمیل نهایی آن را تشکیل می دهد.

وی اضافه کرد: پیمانکاران ساخت این سه سالن جنبی مشخص 
شده اند و اقداماتی هم برای اعلام و اطفای حریق و دفاتر مستقر 

در مجموعه در دستور کار قرار دارد.
معاون عمران شــهری شــهردار اصفهان افزود: برای تکمیل و 
تحویل سالن اجلاس ســران به بهره بردار، نزدیک به پنج هزار 

میلیارد ریال اعتبار نیاز است.
کشــاورز راد خاطرنشــان کرد: پس از تحویل به بهــره بردار، 

هزینه های دیگری هم برای اقداماتی نظیر هوشمندسازی نیاز 
خواهد بود که آن را هنوز محاسبه نکرده ایم.

کار ساخت مجموعه ســالن های مرکز همایش های بین المللی 
اصفهان)سالن اجلاس سران( بعنوان یک طرح چند منظوره و 
با هدف میزبانی اجلاس سران کشورهای غیر متعهد در ایران از 

سال ۱۳۸۹ آغاز شد.
این مرکز در زمینی به مساحت ۷۱ هکتار با ۴۲۵ هزار متر مربع 

زیربنا در شرق کلانشهر اصفهان ایجاد شده است و سالن اصلی 
آن ۲ هزار و ۴۰۰ نفر ظرفیت دارد.

مرکز مورد اشاره بگونه ای طراحی شده که گویای عبارت معروف 
»اصفهان، نصف جهان« است زیرا شکل نیم کره آن نماد 'نصف 
جهان' بوده و در ساختمان آن از جمله سقف داخلی اش که نماد 
سقف مسجد شیخ لطف الله است، معماری خاص اصفهان لحاظ 

شده است.

استان ها
News kasbokar@gmail.com

رئیس دانشگاه خلیج فارس: دانشجویان برای تعالی کشور گام بردارند

معاون اول قوه قضاییه: قوه قضاییه به دنبال برخط کردن محاکم قضایی است

همزمان با روز شهادت حضرت زهرا)س( مراسم تشییع پیکر ۱۱ شهید گمنام در اصفهان برگزار شد

وعده تکمیل سازه بزرگترین پل شمال کشور در مسیر تحقق

سالن اجلاس سران اصفهان تا پایان ۱۴۰۴ تکمیل می شود

خبر

استان ها
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 کسب و کار

تبليغات 
خلاق

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

هر كسي در بر هه اي از زندگي اش نااميدي را تجربه مي كند. 
گاهي درباره چيزي به مســخرگي يك فرصت كاري از دست 
رفته. گاهي نيز درباره چيزي بامعناتــر، مثل يك انتخابات 
رياســت جمهوري. در اين نوشــتار با ما همراه باشــيد تا 
 راهنماي يك كارآفرين براي كنار آمــدن با نااميدي را با هم 

مرور كنيم. 
تماشاي سخنراني پذيرش شكست هيلاري كلينتون به من 
يادآوري كرد كه مديريت احســاس نااميدي مي تواند چقدر 
چالش برانگيز باشد. فقط مي توانم تصور كنم چه حسي دارد كه 
بعد از يك عمر خدمت يك انتخابات را ببازي، صدها ميليون 
دلار سرمايه گذاري را از دست بدهي . نامزدي خسته كننده و 

برگزاري كمپين حتما براي او ويرانگر بوده است. 
هنوز باوجود ســيل عواطفي كه وزير امور خارجه كلينتون 
بايد تجربه كرده باشد، اين وضعيت را با ذكاوت، كلاس و وقار 
خاص خودش مديريت كرد. وقار او در عين شكست بايد براي 
همه كســاني كه مجبورند نااميدي را مديريت كنند، به ويژه 

كارآفرينان، الگو باشد. 
كارآفريني براي بنيانگذاران مثل ســوار شدن در يك ترن 
هوايي است. وقتي به يك كســب وكار فكر مي كنيد، دو نوع 

سرمايه وجود دارد: سرمايه گذاري پولي و عاطفي. 
از بين افراد يك ســازمان، معمولا بنيانگذاران بيشــترين 
ســرمايه گذاري عاطفي را دارند. هرچه باشد، آن كسب وكار 
بچه شــان اســت و براي كارآفرينان زندگي كار است و كار، 
زندگي. بد يا خوب، هر چيزي كه براي يك كسب وكار يا در آن 

اتفاق مي افتد، به نوعي شخصي است. 
وقتي نااميــدي از راه مي رســد – كه هميشــه اين اتفاق 

مي افتد – مي توانيد خيلي راحــت بگذاريد در چندين 
جبهه شــما را زمينگير كند. با اين حال، به خاطر 

شــركت، تيم و درايت خود، بايــد بياموزيد 
 چطور به طرزي مثبت بــا اين وضعيت كنار

 بياييد. 
من در بســياري از زمينه ها تخصص 

ندارم اما حــوزه اي كه در آن تجارب 
 زيادي دارم، كنار آمدن با نااميدي 

است. دوست دارم آنچه طي اين 
سال ها آموخته ام زا به اشتراك 
بگذارم تا دوستان كارآفرينم 
بتوانند بهتر با چالش هايي كنار 
بيايند كه در زندگي شان با آنها 

روبه رو مي شوند. 

قوي بمانيد و ظاهرتان را 
حفظ كنيد

به شــدت  نگرش هــا 
 واگيردارهســتند، به ويژه در 

يك ســازمان كوچك. اين امر 
در جنبه هاي بسياري صدق 

مي كند اما به ويژه درباره 
نگرش رهبــر مهم 

است. اگر يك تيم رهبر را در حالتي افسرده ببيند، مثل آتش 
همه جا پخش مي شــود. براي رهبران حياتي است كه چهره 

خود را حفظ كنند. 
من به عنوان يك روش پنهــان كردن حقيقت به اين كار نگاه 
نمي كنم، ابدا، بلكه مساله آن است كه اجازه ندهيد احساسات 
گريزان تان روحيه اطرافيان تان را تحــت تاثير قرار دهد. به 
نظر مســخره مي آيد اما رهبران خوب با آه و ناله كردن فخر 

نمي فروشند. 
من در طول دوره حرفه اي ام تجــارب زيادي براي كنار آمدن 
با نااميدي كســب كرده ام. اتفاقي هست كه خيلي خوب در 
ذهنم مانده اســت. من فرصت داشــتم با گروهي كه به آنها 
اعتماد داشتم، احترام مي گذاشتم و تحسين مي كردم معامله 
دگرگون كننده اي انجام دهم اما درنهايت به لطف نيروهايي 

خارج از كنترل من، با شكست مواجه شد. 
دردناك بود اما فهميــدم نمي توانم اجازه دهــم نااميدي 

شخصي ام بر عملكردم يا روحيه اعضاي تيمم تاثير بگذارد. 
تنها راه كنار آمدن با نااميدي تشخيص و پذيرش آن و حركت 

به سوي چيزهاي بزرگ تر و بهتر بود. 

هنگام شكست هم باوقار باشيد
شكســت هيچ لذتي ندارد و كار خيلي راحتي اســت كه 
بگذاريد عواطف بر شــما غلبه كند. مهم نيست آن موقع 
چقدر ناراحت، ســرخورده، يا عصباني هستيد، توانايي 
نشان دادن وقار تحت فشــار يكي از تحسين برانگيزترين 
ويژگي هايي اســت كه يك رهبر مي تواند داشته باشد. با 
اين حال، به ندرت به طور طبيعي اتفــاق مي افتد؛ بايد در 
طول زمان پرورش داده شــود. وقتي بــا نااميدي روبه رو 
مي شــويد، ســعي كنيد موقعيت را با وقار، فهم و احترام 
كنترل كنيد.  وقتي خبرهاي نااميدكننده دريافت مي كنم، 
تلاش مي كنم مطمئن شوم طرف ديگري كه دخيل است، 
تحسين مرا به خاطر تمام كارهايي كه در آن راه انجام گرفت، 
تشخيص دهد. درحالي كه همه چيز آنطور كه مي خواهيم 
پيش نمي رود، وقتي تمام افراد دخيــل در يك موقعيت 
آن را با افتخار، احترام و شفافيت مديريت كنند، آينده با 

فرصت هايي براي همكاري مجدد، درخشان مي ماند. 
كنترل نااميدي آن لحظه با وقار و بزرگــي، در ايجاد احترام 

متقابل بسيار موفق عمل مي كند. 

به پيشروي فكر كنيد، مهم نيست چه مي شود
كســب وكار، مثل زندگــي، فوتبــال و سياســت، بازي 
سانتي مترهاست. من متوجه شده ام بيشتر كسب وكارهاي 
موفق توســط مجموع تمام تصميم هاي كوچك و تعاملاتي 
تعريف مي شوند كه هر روز رخ مي دهند، نه توسط حركات 
راهبردي عظيم. اين حقيقت ســاده مسئوليت را بر 
عهده رهبران و تيم ها مي گــذارد كه از تك تك 
لحظات بهره ببرند. هنگام مواجهه با نااميدي 
مي توانيد تســليم شكست شــويد يا به 
پيشروي ادامه دهيد. افراد موفق شجاعت 
واقعي را نشــان مي دهنــد و حتي در 
برابر نااميدي و موانع، ســانتي متر 
 به  ســانتي متر و لحظه به لحظه جلو
 مي روند. صرف نظر از آنكه هيلاري 
كلينتون چه احساســي داشت، 
نمي توانم در ميــان چهره هاي 
سرشناس به مثال امروزي بهتري 
فكر كنم كه در برابر شكســت 
و نااميدي وقار را نشــان دهد. 
كارآفرينان بايد توجه و تلاش 
كنند دفعه بعــد كه با نااميدي 
مواجه مي شــوند، بــا نصف 
 درايت كلينتون پاســخ نشان 

دهند. 
منبع: فوربس

ترجمه: بازده 

راهنماي يك كارآفرين براي كنار آمدن با نااميدي

 هزينه فرصت چيست؟
هزينه فرصــت، هزينــه فرصت ســرمايه 
يــا هزينــه فرصــت از دســت رفتــه بــه 
معنــي هزينه هــاي ناشــي از رد بهتريــن 
اخــذ هنــگام  در  جايگزيــن   گزينــه 

 يك تصميم است. 
علاوه بر اين از مفهوم هزينه فرصت مي توان 
در يافتن مزيت نسبي در تجارت نيز بهره برد. 
البته بيشتر اوقات در اقتصاد هزينه فرصت در 
پروژه هاي اقتصادي مطرح مي شــود و هدف 
اصلي از طرح آن نيز بررسي تخصيص بهينه 

منابع موجود است. 
پس مي توان گفت يكي از مفاهيم كليدي كه 
در نظريه پردازي درباره سرمايه گذاري نقش 

محوري دارد، مفهوم هزينه فرصت است. 
هزينه فرصت كه به آن عباراتي چون هزينه 
اقتصادي، هزينه واقعي يا قيمت ســايه نيز 
مي گوينــد، همان هزينه اي اســت كه براي 
فرصت هاي از دست رفته پرداخت  مي شود. 

زماني كه درباره مصرف منابع كمياب )داراي 
محدوديت مصرف(، جهت توليد كالايي معين 
از كالايي ديگر چشم پوشي مي كنيم، در واقع 
آن كالاي ديگر را جهت توليد كالاي معيني، 
قرباني كرده ايم و اين كاهش توليد )كالاي فدا 
شده( را مي توان به منزله هزينه توليد كالاي 
معين تلقي كرد كه به آن هزينه فرصت گفته 

مي شود. 
اگر يك فرد يا يــك بنگاه، از ميــان چندين 
انتخاب متفاوت يكي را برگزيند، هزينه فرصت 
اين فرد يا بنگاه، معادل است با هزينه مرتبط با 
بهترين انتخاب ممكن از بين ساير انتخاب هاي 
باقيمانده كه از آن صرف نظر شده است. مفهوم 
هزينه فرصت نقش مهمي را در تضمين اينكه 
منابع كمياب به صورت كارا مورد استفاده قرار 
گرفته اند يا نه، بازي مي كند. بنابراين محدود به 
هزينه هاي پولي يا مالي نمي شود و هر چيزي 
كه داراي ارزش باشــد و از آن صرف نظر شده 
باشــد، مي تواند به عنوان هزينه فرصت تلقي 
شــود. از آن جمله مي توان بــه هزينه واقعي 
محصول صرف نظر شــده، زمان يــا تفريح  از 

دست رفته اشاره كرد. 

مفاهيم اقتصادی آموزش

برايان تريسي
ديــد بلندمــدت داشــته باشــيد و اجــازه ندهيــد موانع 
 زودگذر شــما را نگــران و تمركزتــان را از اهــداف بلندمدت

 منحرف كنند.
هــر چيــزي را كــه امــروز در زندگي تان 
داريــد خودتــان بــه دليــل ويژگي هاي 
شــخصيتي تان بــه ســوي خــود جذب 
 كرده ايــد و بعــد از ايــن هــم همينطور 

خواهد بود. 
 بــراي خودتــان مشــخص كنيــد كه به 
عنــوان يك فروشــنده حرفــه اي به چه 
ارزش هايــي متعهد هســتيد و بــه خاطر 
 هيچ كس و هيچ چيز و هيــچ عاملي آنها را

 زيرپا نگذاريد.  در تمام لحظات و در هر فرصتي با خودتان گفتگوي 
دروني مثبت داشته باشيد.فروشندگان برتر 

با ساير فروشندگان رقابت نمي كنند. 
آنها در واقع با عملكردهاي گذشته خودشان 

رقابــت مي كنند و آنهــا رقيب 
 جدي خودشــان 

هستند.

اصول موفقيت 

كلاهبرداري ، كاري بر پايه فريب
سرهنگ امير فراستي ،معاون اجتماعي 

فرماندهي انتظامي تهران بزرگ
كلاهبــرداري كاري بــر پايــه فريــب 
اســت. كلاهبــرداري جرمي اســت كه 
در اثــر تحــولات اجتماعي ايجــاد و از 
جرائــم عمومــي محســوب مي شــود؛ 
يعنــي در صــورت گذشــت شــاكي، 
 تعقيــب يا اجــراي حكــم متوقــف نمي شــود و حكــم صــادره اجرا 
خواهد شد. در اين صورت جامعه به عنوان مدعي عمومي وارد عمل شده و 
فرد كلاهبردار را به تحمل مجازات محكوم خواهد كرد، زيرا چنين فردي 
علاوه بر اينكه موجب ورود خسارت و ضرر مادي و معنوي به افراد مي شود؛ 
امنيت عمومي جامعه را برهم مي زنــد و جامعه دچار ضرر مادي و معنوي 

خواهد شد. 
با نگاهي اجمالي و بررسي پرونده ها و شيوه هاي كلاهبرداري، مي توان جرم 

كلاهبرداري را به دو دسته اينترنتي و غير اينترنتي تقسيم كرد.
 محيط انجام كلاهبرداري در دو شــيوه گفته شــده فرق مي كند ولي فرد 
كلاهبردار براي رسيدن به نيت خود، يك پروسه متقلبانه را ترسيم كرده و 
سعي مي كند كه فرايند متقلبانه خود را از طريق صحنه سازي و مانورهاي 

متقلبانه به پيش ببرد. 
هر چند هر فردي كه خوش برخورد و خوش پوش و داراي ظاهري آراســته 
باشــد كلاهبردار نيســت؛ ولي غالبا افراد كلاهبردار خوش پــوش و داراي 
ظاهري آراســته، ولخرج و خوش برخورد هســتند و براي رسيدن به اهداف 
خود، حــرص و طمع افــراد ديگر را برانگيختــه و بــا دادن وعده هاي مالي 
آنها را اغفــال مي كنند. اين افراد درجه ريســك پذيري طــرف مقابل خود 
را بالا برده و به حدي حرفــه اي برخورد مي كنند كه امــكان تفكر و تجزيه 
و تحليل را از طــرف مقابل خود مي گيرنــد؛ در اين حالت كافي اســت كه 
فرد كمي غفلــت يا طمع كنــد. در بين فريب خــوردگان اينگونــه جرائم، 
 همه اقشــار جامعه را مي توان ديد و ايــن موضوع مختص به گروه يا قشــر
 خاصي نيست. چه بســا افراد تحصيلكرده با موقعيت اجتماعي مناسب هم 
طعمه اينگونه ســود جويان قرار مي گيرنــد. از اينرو هنــگام انجام هرگونه 
معامله مانند ســرمايه گذاري هاي اقتصادي، انجام مشــاركت مدني، خريد 
و فروش ملك، مغازه، ماشــين يا ســاير قراردادهــا، بهتر اســت در ابتدا از 
كســاني كه در اين حرفه فعاليت دارند و در اين حوزه تجربه كافي را كسب 
كرده اند پرس و جو شــود. چون ما نخســتين و آخرين فردي نيســتيم كه 
مي خواهيم يك پلاك ثبتــي را خريداري كنيم يا فعاليــت اقتصادي انجام 
دهيم. از انجام معامله و تنظيم قرارداد عجولانه خــودداري كنيد و از طرف 
مقابل بخواهيد كه فرصت و زمان مناســبي به شــما جهت اخذ مشــاوره از 
ديگــران بدهد. اصول اســناد و مدارك ايشــان را مشــاهده و حتما اصالت 
آن را از مرجع صادر كننده، جويا شــويد. در برخورد با افــرادي كه گذري و 
ناشــناس و يك باره وارد زندگي شما شده اند و شــما هيچ شناختي نسبت 
 به آنها نداريد، هوشيارتر باشيد و نســبت به اطلاعاتي كه به شما مي دهند،
 تحقيق كنيد. با كســي تنظيم قرارداد كنيد كه در درجه اول، اصول اســناد 
به نام آنها باشــد. اســناد تجاري ای را كه مي گيريد در متن قــرارداد ذكر 
كنيد و صادر كننده اين اســناد، همان طرف معامله باشد و اگر اسناد تجاري 
مشتري را به شــما مي دهند، آن را ظهرنويسي كنند. در رعايت مفاد قرارداد 
 متعهد باشــيد و قبل از امضاي متن قرارداد حتما با وكلا و مشاوران حقوقي

 مشورت كنيد.

امنيت

10 كاري كه مديران چابك بايد متفاوت انجام دهند 
۱- كار كمتر

كار در جريان را در سطح ســبد محصول محدود كنيد، اتلاف را حذف و 
تمركز ايجاد كنيد، كارهاي موازي كمتري انجام دهيد. مســائل را ساده 

نگاه داريد. 
۲- اكتشاف و تطبيق 

به جــاي دنبال كردن برنامه اي مشــخص، اكتشــاف كنيد و خــود را با 
آموخته هاي تان تطبيق دهيد. 

۳- يادگيري سريع
چرخه هاي بازخورد را كوتاه كنيد، تحمل پذيرش اشتباهات را داشته باشيد 

و براي يادگيري و بهبود مستمر ارزش قائل شويد. 
4- يك تيم ، يك هدف 

براي جلوگيري از انباشــته شــدن كارها، تيم هايي محصول محــور، متحد و 
چندتخصصي با هدفي مشترك تشكيل دهيد و سياسي كاري را سركوب كنيد. 

۵- تمركز روي ارزش 
به جاي هزينه، روي ارزش تمركز كنيد. ارزش را هر چه زودتر و به تدريج 

تحويل دهيد و روي ساخت محصول درست تمركز كنيد. 
۶- توانمندسازي تيم ها

با الهام بخشــيدن و تعامل با تيم ها، فرصتي براي ايجاد محرك هاي ذاتي 
مانند اختيار، تسلط و هدف فراهم كنيد. 
۷- پذيرش واقعيت هاي سخت 

در پذيرش مشكلات و واقعيت هاي سخت باز عمل كرده و تيم خود را در 
حل مشكلات ياري و حمايت كنيد و همواره به ياد داشته باشيد كه چابكي 

مشكلات شما را حل نمي كند، بلكه آنها را براي تان نمايان مي سازد. 
۸- افكار بزرگ، شروع كوچك 

چشم اندازي بزرگ داشته باشيد ولي آن را در بخش هاي كوچك تحويل 
دهيد. 

۹- همكاري
نقش خود را به خوبي ايفا كرده و اعضاي تيم خود را حمايت كنيد و به افراد 

فرصت دهيد كه حضوري فعال در پروژه ها داشته باشند. 
۱۰- رهبري نمونه بودن

ابتدا خود چابك باشيد، از تكنيك هاي آن استفاده كنيد، اصول چابكي را در 
معرض نمايش قرار دهيد و مانند رهبري خدمتگزار رفتار كنيد. 

نکته


